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ETXALDE-Nekazaritza Iraunkorra ha presentado el documento que ha es-
tado trabajando los últimos meses. Avanzábamos en el anterior número los
ejes de las reflexiones y propuestas que se recogen en el mismo. Ahora toca

diseñar el desarrollo y la implementación de los objetivos que se marcan en la pro-
puesta presentada en Martin Ugalde. Una primera fase debe estar marcada por la
socialización de la misma, en la que sería importante superar la dinámica clásica
(sin que ello suponga dejar de hacerlo) de presentación hacia las organizaciones
del sector, instituciones, movimientos sociales y sindicales, … Sería importante
poder articular un mecanismo que permitiera visualizar un indicador objetivo que
reflejara el nivel de adhesión social hacia la propuesta de agricultura sostenible
que proponemos en el mencionado documento. Profundizar en la propuesta a tra-
vés de ideas fuerza como el derecho a una alimentación sana (especificando el ali-
mento en cuestión y el modo de producción), articular de manera efectiva el
objetivo de que en 5 años las compra pública de la alimentación local suponga un
40% (comedores escolares, residencias públicas, hospitales, …). En resumen, pulsar
la opinión de la parte consumidora. Por otro lado es imprescindible avanzar en
una planificación que haga efectiva la incorporación de nuevas personas  a la pro-
ducción agraria. Es necesario acompasar la demanda y la oferta de alimentos loca-
les mediante la consolidación de las nuevas incorporaciones. Necesitamos
profundizar en el desarrollo de la progresividad de las incorporaciones definiendo
el tiempo necesario (5 años por ejemplo), acompañando con eficacia la accesibilidad
a la tierra, consolidando dichos procesos de incorporación con complementos a la
renta efectivos e incorporando nuevos elementos de diversificación como la pro-
ducción de energía (como elemento de sostenibilidad y complemento de produc-
ción). Y anclar una propuesta de estas características en las necesidades objetivas
actuales para responder a las demandas de alimentación local en comedores esco-
lares. Tanto la propuesta como el proceso requieren definir, cuantificar y articular
tanto la demanda como la oferta bajando al espacio comarcal; articulando los es-
pacios operativos necesarios. Y se debería acompañar todo este proceso con la con-
figuración de un espacio-foro que profundizara en la reflexión, definición y
articulación de necesidades cuantificables en el desarrollo de la Soberanía Alimen-
taria. Tendría una conexión directa con la propuesta de la creación de un Obser-
vatorio  de producción, transformación, comercialización, precios y consumo, si
bien la organización de este foro pudiera ser previa y debiera integrar distintos
ámbitos de trabajo e investigación. Se trata de una idea que requiere definir muy
bien los objetivos que nos marcamos pero sobre todo necesita de análisis y con-
trastes previos a cualquier configuración. El desarrollo de las dos fases anteriores
podría alimentar la construcción de este espacio. Gran parte de las piezas del
puzzle están sobre la mesa, llega el momento de ordenarlas e ir acercándolas al
lugar correspondiente para darle forma al paisaje económico, social, productivo y
de consumo que propugnamos. 

etxalde@etxalde.eus
www.elikaherria.eus
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McDonald’s es la antítesis de
la alimentación sana y salu-
dable. De ahí que resulte

chocante que centros escolares organi-
cen salidas para ir a visitar las instala-
ciones de la empresa. ¿Qué aporta,
pedagógicamente hablando, una visita
a McDonald’s? Según la multinacional,
los alumnos aprenden a dar importan-
cia al trabajo en equipo, a organizarse
para obtener buenos resultados y a va-
lorar la higiene en todos los ámbitos.
Pero, dejando a un lado que es discu-
tible que McDonald’s pueda transmitir
estas prácticas, ¿es esto realmente lo
que busca?

La empresa número uno de la co-
mida rápida no pierde oportunidad
para fidelizar nuevos consumidores, y
los niños son los clientes del futuro. De
aquí que proponga a los colegios una
visita a sus establecimientos. Como ex-
plicaba una madre indignada con la vi-
sita que la escuela de su hijo había
organizado a un McDonald’s en Cór-
doba, el siguiente paso es que el niño
pida ir a comer ahí unas hamburgue-
sas. Este es el objetivo de la multina-
cional.

McDonald’s no és la única. Cual-
quier gran empresa alimentaria que
tenga en su target a público en edad
escolar, propone este tipo de activida-
des. También Coca-cola, Chupa
Chups, Bimbo, Danone y Nestlé orga-
nizan habitualmente tours escolares a
las empresas y lo que esperan los
alumnos es una petita degustación o
un lote de productos para llevarse a
casa. Esto, más que una actividad pe-
dagógica, es una acción directa de
marketing. Escuelas y familias impli-
cadas deberían tenerlo en cuenta.

Pero, ¿qué tipo de productos venden
estas multinacionales? Se trata de ali-
mentos altamente procesados, con gra-
sas saturadas y azúcar y sal añadidos
que tienen consecuencias nefastas para
nuestra salud. Los datos de la ONG
Justícia Alimentària son contundentes:
90 mil personas mueren cada año en el
Estat espanyol como consecuencia de
enfermedades relacionadas con la ali-
mentación insana. Un 70% de la dieta
de la población se basa en este tipo de
productos. Los centros educativos,
más que allanar el camino a las empre-
sas del sector, deberían denunciar sus

prácticas. Por suerte, cada vez son más
las escuelas que promueven una mi-
rada crítica hacia este modelo de ali-
mentación, con huertos urbanos y
comedores escolares ecológicos, por
ejemplo. Los niños son el principal ob-
jectivo de la industria agroalimentaria:
un 70% de los anuncios en horario in-
fantil son alimentos insanos de estas
empresas.

Pero aquí no terminan las “amista-
des peligrosas” entre los centros edu-
cativos y el sector. Hace unos meses
saltó a la luz, a raíz de la denuncia de
una familia en las redes sociales, que
en las escuelas, a las familias de P3, se
les repartía una guía infantil de la Ge-
neralitat de Catalunya, bajo el título
“Un infant que creix”, que incluía, en
las páginas finales, una serie de conse-
jos alimentarios, contrarios a las reco-
mendaciones de la Organización
Mundial de Salud, patrocinados por
Cola Cao, Nocilla y Danone. La admi-
nistración pública, al servicio de todos,
no puede ser cómplice de los intereses
privados de estas multinacionales.
https://esthervivas.com/2018/03/22/apre

ndiendo-a-comer-con-mcdonalds/

«¿Aprendiendo a comer con
McDonald´s?»

Esther Vivas



Behin eta berriz entzuten dugu
lurra lantzetik bizi nahi duten
gazte gutxi daudela Euskal He-

rrian. Nolabait, hautu hori egiten dugu-
nak gero eta gutxiago garela, eta errelebo
falta arazo bilakatzen ari dela baserrietan.
Baina, nik uste dut mordoxka garela lu-
rretik bizi nahiko luketen gazteak, aldiz,
gutxi garela pausua ematen dugunak.
Zergatik ote? 

Ez da hautaera erraza eta are zailagoa
da, azken urteetan bultzatu den eredu in-
dustrialetik kanpo, alternatiba bat sortu
nahi baduzu. Eta guk aukera horri heldu
nahi izan diogu, nahiz eta bidea erraza ez
izan, hemen jarraitzen dugu, eta ez da
gutxi. Orain dela bi urte ekin genion bi-
deari, eta hasieratik izan ditugu argi
hainbat kontu: alde batetik, inbertsio han-
dirik ez egitea (gazteak garelako, probatu
nahi genuelako eta loturarik nahi ez ge-
nuelako); beste alde batetik, “betiko ba-
serriaren” egitura lehenestea
(dibertsifikatua eta eraikina aprobetxat-
zea); eta azkenik, gure ekoizpena kontsu-
mitzaileari zuzenean saltzea (ekoizleok
duintzen gaituen bidea hori dela sentit-
zen dugulako). 

Prozesu honetan, askotarikoak izan ohi

dira gainditu beharreko aldagaiak, baina
lehena lurrak eskuratzea izaten da. Zor-
tekoa zara, baldin eta baserrikoa bazara,
edo familiatik lurrak jaso badituzu. Bes-
tela, ez da erraza lurrak topatzea, eta, are
zailagoa, alokairuan eskainiko duen jabe-
rik aurkitzea. Horrez gain, zalantza izpi-
rik gabe, bideko harririk handiena,
legediarena da, besteak beste: lege
arauak, neurri higieniko sanitarioak, diru
laguntzak… Egun, makinaria oso bat
dago nekazaritza eta abeltzaintza eredu
jakin bat bultzatzera bideratua, lehen ai-
patutako eredu industriala, alegia. Hori
horrela, baserritarrok eta ekoizle txikiok
ez dugu lekurik lege horietan. Hortaz, le-
gediarena muga izugarria izateaz gain,
badirudi, aldaezinak direla. Eta ez luke
horrela izan behar. Lege horiek helburu
batzuk betetze asmoz egindakoak badira,
zergatik ezin dira egokitu bestelako ne-
kazaritza eta abeltzaintza eredu iraunkor
eta jasangarri bat bultzatzeko? Borondate
politikoan dago koska. Agintariei dago-
kie legeak errealitate berri bat sortzeko
egokitzea, bestela,  jai daukagu guk, eta
jai dauka euskal jendarteak oro har.
Legea ekoizpen txikietara egokitzen ez
badute, postaletan hain ederrak ageri

diren mendi eta larre berdeak desager-
tuko dira. Eta hori gutxi balitz bezala, tu-
rismoa bultzatu asmoz saltzen dituzten
gure inguruko paisai bukoliko horiek
baso bilakatuko dira, eta toki estrategiko-
etan, animalia fabrika erraldoiak nagusi-
tuko dira. Hori al da gure
lurraldearentzat eta jendartearentzat nahi
dugun etorkizuna? Guk argi dugu erant-
zuna: ez. Horregatik, argi adierazi nahiko
nuke ardura zuena dela, ordezkari poli-
tikoena. Eta ez, berriz, baserritarrona, zei-
netan egunero-egunero gure bizitza
aurrera ateratzeko, ama-lurra zaintzen
eta ingurukoei elikagai osasuntsuak es-
keintzen borrokan ari garenona.  

Guk gure lana duintzen segiko dugu,
eta horretarako, askotarikoen artean – bai
baserritarrak, bai langileak, bai gurasoak,
bai kontsumitzaileak oro har...- sareak
josten jarraituko dugu. Aurrerabide ho-
rretan, Etxaldek bide orri ezin hobea
landu duela uste dut, martxoaren 16an
aurkeztutako proposamen politikoan
ikusi genuen moduan. Jarrai dezagun bo-
rrokan...Euskal herritar guztiontzat kali-
tatezko elikadura osasuntsu baterako
bermeak elikadura burujabetza eta neka-
zaritza iraunkorra baitira. 
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«Gure lana duintzen segiko dugu,
askotarikoen artean sareak josten»

Oihana Iraola
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Martxoaren 16a, ostirala izan
zen Etxalde Nekazaritza
Iraunkorra mugimenduaren
hausnarketa eta proposamen
politikoa aurkezteko aukera-
tutako eguna. Goizeko 11eta-
rako Andoaingo Martin
Ugalde Kultur Gunera ingu-
ratzen hasi zen jendea. 

Euskal Herriko txoko ez-
berdinetatik etorritako base-
rritar, artzain, ardogile,
elikadura burujabetzaren
alde lanean diharduten era-
gile eta norbanakoak batu
ziren aurkezpenean. Goiza bi
parte ezberdinetan banatu
zen. Hasteko Alazne Intxaus-
pek, Mikel Hiribarrenek, An-
doni Garciak eta Gotzone
Sestorainek osatu zuten le-
henbiziko hizlarien mahaia.
Alaznek hartu zuen aurkez-
pen eta dokumentura sa-
rrera, testuinguruaren
kokapena eta dokumentu es-
trategiko eta proposamen
politikoaren irudi orokorra

helaraztearen lana. Mikel Hi-
ribarren Itsasuarrak MMA,
CETA, TTIP eta MERCOSUR
izan zituen mintzagaia. An-
tolakunde eta itun trans-
atlantiko hauek gurean
duten eragina ongi azaldu
zuen “Merkatu libreko itun
hauek dituzten ondorioak
nabarmenak dira, betebeha-
rren desagertzeaz gain, mate-
ria sozialetan, osasunean,
ingurugiroan, lan baldintze-
tan eta elikaduran oinarrizko
araudiaren desagerpena ere
badakar. Honetaz gain, hain-
bat zerbitzu publikoren pri-
batizazioa, zeintzuk
biztanleriaren oinarrizko es-
kubide diren, ere badakar”.
Genetikoki eraldatutako eli-
kagaietaz eta itun hauek
ematen dieten bultzadaz ere
hitz egin zuen ELBko kideak. 

Jarraian eta politika publi-
koak eta NPBaz Andoni Gar-
ciak hartu zuen hitza.
Andoni, Ehne Bizkaiko kide

eta gaur egun ECVC.ko (La
Via Campesinaren Europako
koordinakundea) kidea
dugu. Europar Batasuneko
laguntza bateratuen ingu-
ruan eta nekazaritza indus-
trialaren iruzurra mahai
gaineratu zituen: “Argi dago,
nekazaritza industriala po-
rrot bat izan dela”. Halaber,
azkenaldia gizartean aldake-
tan sumatzen direla azpima-
rratu zuen eta “herritarren
loraldi bat ematen ari da,
beste mota bateko erlazioa
bilatzen dute orain kontsu-
mitzaileek bai ekoizle eta bai
elikagaiekiko”. Honela,
2020ko NPBen inguruan Et-
xalde Nekazaritza Iraunko-
rreko proposamen zehatzak
aurkeztu zituen. 

Goizeko lehen saioari bu-
kaera emanez Gotzone Sesto-
rainek hartu zuen hitza.
Leitzar gaztagileak elikadura
tokian tokiko politika publi-
koen bizkarrezur bezala aur-

Nekazaritza politikaren
inguruko proposamena
aurkeztu du Etxaldek

«Herritarren loraldi

bat ematen ari da,

beste mota bateko

erlazioa bilatzen

dute orain

kontsumitzaileek

bai ekoizle eta bai

elikagaiekiko»
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«Tenemos claro que nuestra

labor es producir alimentos y

que necesitamos que más

personas se dedique a

producirlos»

Uno de los puntos fuertes que Etxalde Nekazaritza Iraun-
korra expuso el pasado 16 de marzo en Andoain precisa-
mente trataba de la necesidad de multiplicar esfuerzos
para garantizar la incorporación de nuevas personas a la
actividad agraria. En este sentido y tras las declaraciones
de varias personas jóvenes asistentes al acto, quedaron
claro las dificultades con las que deben lidiar aquellas
personas que quieran incorporarse a la actividad agraria.

Para facilitar este camino y así evitar el abandono de las
personas interesadas este movimiento apuesta por la cre-
ación de un “Observatorio de producción, transforma-
ción, comercialización, precios y consumo”. Tal y como
indican en su propuesta política “Es obvio que estamos
hablando de un observatorio público, en el que además
de la administración debieran participar todos los agentes
implicados en toda la cadena”. Mediante este ente trataría
de aportar equilibrio a todo el proceso alimentario, desde
la producción hasta el consumo final. Este observatorio
debiera ser quien organizara la recepción, el análisis y las
propuestas pertinentes para garantizar el equilibrio final
de toda la cadena alimentaria. 

Remarcan que en la parte de la producción debe inte-
grarse tanto la producción dirigida a la alimentación ani-
mal como humana, indicando además de los volúmenes
producidos el dimensionamiento de dicha producción en
claves de empleo, tierra ocupada, así como el agua y ener-
gía empleada; junto a la visualización cartográfica de toda
esta producción. “Avanzar en claves de sostenibilidad en
la producción agraria requiere ir disminuyendo depen-
dencias exteriores y gestionar con eficiencia los recursos
propios” explican desde el movimiento campesino.

En clave pedagógica desde el movimiento Etxalde Ne-
kazaritza Iraunkorra agregan que “nos atrevemos a defi-
nir ese equilibrio visionando porcentualmente el reparto
de precio final: 45% para la parte productora, 30% para
la transformación y distribución, y el 25% para la comer-
cialización.”

keztuz. Gauzak honela, Et-
xalde mugimendutik “bost
urteko epean, erosketa pu-
bliko bidez eskaintzen den
elikaduraren %40a tokian to-
kikoa eta gertukoa izatea
proposatzen dugu. Eta 2027
urtera begira, zifra hau
%55era igotzea da pausua”
plazaratu zuen Gotzonek. 

Bigarren saiorako mahaia
Maite Aristegik zuzendu
zuen. Hizlari oraingoan Jean
Paul Duhalde iparraldeko la-
boraria, Esti Besa Arabar
Errioxako ardogilea eta Unai
Aranguren, Ehne Bizkaia eta
Etxaldeko kidea izan ziren.
Bakoitzak bere errealitatea-
ren berri eman zuen, beraien
esparruetan aurkitzen dituz-
ten zailtasunak bertan batu
ziren guztiengana helaraziz.
Unaik gazteak nekazal lane-
tan txertatzeko aurkitzen di-
tuzten arazo eta oztopoetaz
aritu zen gehien bat, eta bai
Estik Besak eta bai bertara

gerturatu ziren askok ere
arazo bat nabarmentzen
zuten “Lurra lortzea oso
zaila da, ez baduzu familia
herentzia izatearen zortea,
lurrera sarbidea kostu han-
diegikoa da”. Lurrarekin
hainbat urteetan egin den es-
pekulazio eta hirigintza pla-
nek nekazal eremuak
mendialdera eramatea be-
hartu dituztela azpimarratu
zuten. Honen aurrean beste-
lako politika eta hirigintza
planak egin beharra ezinbes-
tekotzat joz. 

Jardunaldi partehartzailea
izan zen Martxoaren 16koa.
Izan ere, aipatutako hizlariez
gain, publikoan entzule zeu-
den hainbat partaidek ere
eman zuten beraien iritzi eta
aportazioa. Aipatu beharra
dago gainera, parte hartzea
orotarikoa izan zela, bai heldu
zein gaztek hartu zuten hitza
eta nola ez, bai emakumezko
zein gizonezkoek.
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Esta leche paga un pre-
cio justo al productor»,
así se puede leer en el

brik de la leche C´est qui le
patron? (Quién es el patrón?),
que se comercializa en el Es-
tado francés desde octubre de
2016. Los ganaderos y gana-
deras perciben un precio de
0,39 euros por litro y las per-
sonas consumidoras pagan
0,99 euros.

Fueron los propios consu-
midores y consumidoras
quienes decidieron que así
sea, después de que 7.850
personas rellenasen una en-
cuesta a través de la cual po-
dían elegir las características
de su leche y el precio. Tenían
la posibilidad de elegir un
precio de compra entre 0,66 y
0,99 euros y eligieron la op-
ción más cara. La encuesta
consta de siete preguntas y
existen varias opciones de

respuesta. Sobre el precio a
recibir por los ganaderos y
ganaderas, las personas
ecuestadas tenían la posibili-
dad de elegir el precio mar-
cado por el mercado
mundial, otra opción con 4
céntimos más, otra con 7 cén-
timos más y una cuarta op-
ción que paga 9 céntimos más
por litro y eligieron esta úl-
tima. A través de otra serie de
preguntas decidieron primar
con un céntimo la leche de
origen francés, con seis cénti-
mos más la leche producida
en base a pastoreo de seis
meses anuales, cinco cénti-
mos más por alimentación
sin transgénicos y otros dos
céntimos por que la leche
fuese con contenido de
Omega 3. El origen de los fo-
rrajes para alimentación del
ganado y las características
del envase (con tapón a rosca

o sin él) fueron otras de las
preguntas de la encuesta. En
definitiva, las personas con-
sumidoras que rellenaron la
encuesta prefieren que las y
los ganaderos cobren más por
la leche, que prefieren sea
producida en base a pastoreo,
y sin transgénicos. Prefieren
pagar más por una leche
sobre la que conocen cómo se
conforma el precio final y
cómo es su producción.

Después de empezar su an-
dadura a finales de 2016, du-
rante el primer año Cést qui
le patron? vendió 30.000 mi-
llones de litros, teniendo una
muy buena acogida. En 2016,
además, había un contexto de
grave crisis de precios en ori-
gen. El precio de la leche es-
taba por aquel entonces a 0,20
euros y pasar a 0,39 supuso
un gran cambio para los ga-
naderos y ganaderos que em-

pezaron a comercializar a tra-
vés de C´est qui le patron?

En un principio su comer-
cialización estaba ligada a la
multinacional de la distribu-
ción  Carrefour y ahora se ha
extendido a la mayoría de ca-
denas de este tipo del Estado
francés. Después de empezar
con la leche, esta iniciativa ha
pasado a repetir la experien-
cia con otros productos, am-
pliando la oferta y creando la
marca «La marque du con-
sommateur» (La marca del
consumidor). En este mo-
mento ofrece compota, pizza,
zumo de manzana, carne pi-
cada, lechuga o mantequilla y
prevé ofrecer harina, sardi-
nas, sopa de legumbres, miel,
huevos, fresas, chocolate,
vino...

No cabe duda de que no
deja de ser una experiencia
muy concreta pero supone

¿Quién es el patrón?
Las personas

consumidoras deciden
el precio de la leche
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un paso importante en el sen-
tido de implicar a las perso-
nas consumidoras en la
elaboración del precio de la
leche y que una vez teniendo
esa posibilidad éstas apues-
ten por elegir la opción de
precio más alta que se les
ofrecía.

También muestra una ten-
dencia que cada vez está to-
mando mayor fuerza a nivel
europeo en lo referente a la
alimentación y manejo de los
animales. La utilización del
pastoreo y los piensos sin
transgénicos es una cuestión
sobre la que la sociedad está
cada vez más sensibilizada.
Preguntadas sobre el precio
que deben cobrar los baserri-
tarras, las personas consumi-
doras quieren un precio alto,
pero también exigen una
leche producida en base a
pastoreo y sin transgénicos.

7.850 personas rellenaron una
encuesta para decidir el precio

de la leche en base a sus
características. Eligieron la

opción más cara, con un
precio final de 0,99 euros, de

los cuales 0,39 son para las
personas productoras de

leche en base a pastoreo y sin
transgénicos.

lamarqueduconsommateur.com

Megafusión entre Bayer y
Monsanto: la Comisión
Europea da luz verde
La Comisión Europea autorizó el 21 de marzo la megafu-
sión de Bayer y Monsanto, allanando el camino para la cre-
ación de la empresa agrícola más grande y poderosa del
mundo.

La aprobación está sujeta a que Bayer venda una serie de
activos, que incluyen prácticamente todo su negocio de se-
millas y un buen número de productos pesticidas y de se-
millas. Sin embargo, dado que el sector agroindustrial ya
está en muy pocas manos, otras multinacionales del sector
igualmente grandes adquirirán con toda seguridad esa
parte de la compañía. Las tres megafusiones anunciadas
durante estos años, incluida la de Bayer y Monsanto, per-
mitirán el control del 70% de los agroquímicos a nivel mun-
dial y más del 60% de las semillas que se comercializan por
parte de estas mega-compañías.

Como parte de la fusión, Bayer ha propuesto conceder
una licencia a BASF sobre su negocio digital, el big data de
la agricultura. La empresa alemana BASF se encuentra tam-
bién entre las más grandes del negocio agrícola mundial.
La creación de estas enormes plataformas de recolección
de datos agrícolas permitirá a la nueva fusión de Bayer-
Monsanto, así como a BASF, aumentar su control sobre
agricultores y agricultoras y eliminar a la competencia,
para transformarse así en el “Facebook de la agricultura”.

Esta fusión de Bayer y Monsanto es una mala noticia para
el campo y para toda la ciudadanía. Consideramos que es
urgente avanzar hacia una producción de alimentos res-
ponsable con la salud y el medio ambiente. Sin embargo,
la Comisión Europea está favoreciendo la creación de un
gigante empresarial que representa el camino contrario:
transgénicos, agrotóxicos y, junto a BASF, el monopolio de
los datos en agricultura.

Más de un millón de personas pidieron al comisario de
Competencia Vestager que bloqueara la fusión. Según una
encuesta el 54% de la ciudadanía de la UE pensó que era
“muy” o “bastante importante” que la Comisión Europea
no permitiese la fusión, más del triple de personas que pen-
saron que no era importante.

La fusión aún necesita la aprobación en otros mercados,
como los de Estados Unidos y Rusia.

https://www.tierra.org/mega-fusion-bayer-monsanto-la-co-
mision-europea-da-luz-verde/
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Eusko Jaurlaritzako es-
kola-jantokien batzor-
dea martxan dagoen

momentu honetan,  martxoa-
ren 17an agerraldia egin zuen
Bilbon Gure Platera Gure Au-
kera ekimenak. Alde batetik
proposatzen duten eskola-jan-
gela ereduaren ezaugarriak
aurkeztu zituzten agerraldi
publikoan. 20 erakunde baino
gehiagok 6 hilabetez egindako
hausnarketa prozesu parte
hartzailearen ondoren osatu-
riko proposamena da, hain
zuen. Beste alde batetik, Gure
Platera Gure Aukerak hel-
buru berdinak partekatzen di-
tuzten eragileen esku ipini du
Eskola-jangela berri baten al-
deko manifestura atxikitzeko
aukera.

«Momentua da jantokien
araudia aldatzeko», azpima-
rratu zuten. Eusko Jaularitzari
jangela osasungarriago, hezit-
zaile, gertukoa, eta agroekolo-
gikoari bidea zabaltzea
eskatzen diote.

«Jaurlaritzaren erantzuki-
zuna da eskola-jangela eredu
berri baterako benetako kon-
promiso politikoa erakustea
eta aldaketarako ekintza plan
adostu bat martxan jartzea»,
zehaztu zuten Bilboko age-
rraldian. Jangela eredu berri
honek egonkorra izan nahi
badu, beharrezkoa ikusten
dute eskola-jangelen protago-
nista den eskola-komunitate-
arekin adostua izatea. Eta
eskola komunitateaz ari dire-
nean ikasle, familia, langile,
baserritar, arrantzale, eragile
sozial eta tokiko administra-
zioetaz ari direla nabarment-
zen dute.

Gure Platera Gure Aukera
ekimenak elkarlana eta ados-
tasunerako borondatea agert-
zen du «denon inplikazioa
behar duen bide honetan au-
rrerapausoak emateko.  Jen-
darteari lanean jarraitzea eta
Hezkuntza sailari ausardia es-
katzea besterik ez zaigu gel-
ditzen». 

«Eskola-jangela berri baten
aldeko manifestua» sinatu
duten erakundeek hartu
zuten parte ekitaldian. Euren
izenean, ama batek (Iratxe
Riera), ekoizle batek (Sergio
Gonzalez) eta langile batek
(Sandra Castro) irakurri zuten
agerraldiaren testua. Ondo-
ren, hausnarketa-prozesuaren
emaitza izan den «Bestelako
eskola-jangela ereduaren
ezaugarriak» bideoa emititu
zen.

NAHI DUGUN ESKOLA-
JANGELAREN
EZAUGARRIAK
2017ko urtarriletik ekainera
bitartean prozesu parte-hart-
zaile bat egin zuten 20 era-
kunde baino gehiagok
(gurasoak, jantokitako langi-
leak, ekoizleak, baserritarrak,
gizarte-eragileak, landa gara-
pen agentziak, tokiko-admi-
nistrazioak, nekazaritza
eskolak eta abar) elkarrekin
jangela-eredu berri bat ados-

Eusko Jaularitzari

jangela

osasungarriago,

hezitzaile,

gertukoa, eta

agroekologikoari

bidea zabaltzea

eskatzen diote

Eskola jantoki
eredu berri baten
aldeko aldarria



2000.  urtean Eusko Jaurlaritzaren araudi batek “kudeaketa zuzena” izeneko kudeaketa
eredua inpo- satu zien EAEko ikastetxe publikoetako jangelei. Catering enpresak hasi  ziren
ikastetxeak jakiez hornitzen eta poliki-poliki sukaldeak desagertzen joan ziren ikastetxee-
tan.

Hauek izan dira araudi horren  eraginetako batzuk:
• Jangelaren kudeaketa eta ikasleen elikadura,  urrun- du egin dira ingurunetik eta des-
agertu egin dira baserritar, arrantzale eta bertako dendekiko erlazio sozial  eta ekono-
mikoak. Galdu egin dira azken finean eskola eta berau txertatzen den komunitatea-
rekiko erlazioak sendoak mantentzeko aukerak.

• Hezkuntza ekintzatik deskonektatuta dauden jangelak,  ez dutenak aprobetxatzen eli-
kadura curri- culumean txertatzeko aukera.

• Nutrizio-kalitatea galdu duten  jangelak,  ez dutenak aposturik egiten  garaiko, gertuko
eta produkzio agroekologikoko elikagaien alde, jankideen behar nutrizionalei egokitu
ordez  urrutiko ekoizpenari egokitutako sukalde-teknikak erabiltzen dituztenak.

• Hardentasun eskaseko eredua, Lehiaren  Euskal Agentziak  ipinitako isuna  bezalako
eskandaluak sortu  dituena jangelak kudeatzen dituzten enpresek merkatua banatzen
dutelakoan.

• Eredu  ez parte-hartzailea, eskola-komunitateak ez bait dauka erabaki ahalmenik.

Egoera hau izanik, hainbat eragile  lanean gabiltza aspalditik ESKOLA-JANGELA  EREDU
BERRI BATEN ALDE.

Ezaugarri  hauek  izango  ditu eredu  honek:
Jangela hezitzailea, elikadura ikastetxearen hezkuntza-proiektuaren beste atal moduan
lantzen duena.
Jangela osasuntsua, dieta aberats eta askotarikoarekin, bertan sukaldatutako elikagai fres-
koekin.
Jangela agroekologikoa, menuan erabiltzen diren jakiak teknika  agroekologiko eta soste-
nigarriekin ekoizten direla bermatuz, eta EAEko ekoizpen agroekologikoaren hedapenaren
alde eginez.
Gertuko sukaldea, bertako eta garaiko produktuak lehenesten dituena,  bertako ekoizle-
ekin konfidantzazko loturak sustatuz.
Jangela justua, inplikatuta dauden eragile  guztien  arteko erantzunkidetasuna zaintzen
duena, elkarren  ezagutza, errespetua, elkartasuna eta ekitatetik.

Manifestu hau  sinatzen dugunok bat  egiten dugu norabide honetan EAEko  eskola-jan-
gelak eraldatzeko helburuarekin eta  atxikimendua adierazten diogu  gure  platera gure
aukera ekimenari honetarako:
Eratu: eskola-jangela eredu berri honen alde egiten  duten  erakunde eta elkarteen ahots
bateratu bezala.
Sentsibilizatu: gizartea eskola-jangela osasuntsu, agroekologiko, hezitzaile eta justuen in-
guruan.
Txertatu: agenda politiko eta sozialetan eskola-jangela eredu  berri baten aldeko  diskurt-
soak.
Parte hartu: modu  aktiboan eskola-jangela eredu  berri baten garapenerako antolatzen
diren espazioetan.

http://www.gureplateragureaukera.eus/wp-content/uploads/2018/03/Manifestua-
GPGA_2018.pdf
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Eskola-jangela eredu berri baten aldeko manifestua 

teko helburuarekin.

ESKOLA-JANGELA
BERRI BATEN ALDEKO
MANIFESTUA
“Eskola-jangelen aldeko ma-
nifestua” sinatu dugu hel-
buru hauek konpartitzen
ditugun erakundeek:

Hauek dira momentuz ma-
nifestua sinatu duten egileak:
EHNE Bizkaia, STEILAS,
LAB, ESK, EHIGE, Sortzen,
Etxalde, Bidezko Elikadura,
Derioko Nekazaritza Eskola,
Berton Bertokoa, Jangurie,
Ortutik Ahora, Sustraiak ka-
tering, Basortu agroekologia
elkartea, Jantokikoa-Urdai-
baiko ekoizle ekologikoen el-
kartea, Sorkin, Ekipare, Laia
Ekosormena, ENEEK Euska-
diko Nekazaritza eta Elika-
dura Ekologikoaren
Kontseilua. eta Urduñako
udaletxea.

Atea irekita uzten dituzte
atxikimendua eman nahi dio-
ten eragileei.
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Durante el fin de se-
mana del 23 al 25 de
marzo se ha cele-

brado el tercer seminario de
La Escuela de Acción Cam-
pesina en Durango, Euskal
Herria. En septiembre de
2017 echó a andar en Vejar
Salamanca la cuarta edición
de la Escuela de Acción Cam-
pesina. Esta escuela surgió en
el marco de la Plataforma
Rural y en ella están inmer-
sas muchas organizaciones
campesinas, COAG y sus
uniones, EHNE-Bizkaia, Sin-
dicato Labrego y SOC. Es un
proyecto colectivo y tiene la
particularidad de que organi-
zaciones de características di-
versas como son COAG,
EHNE-Bizkaia, Mundubat,
Veterinarios Sin Fronteras,

Amigos de la Tierra, Univer-
sidad Rural, Colectivos de
Acción Solidaria, y el ISEC-
Cátedra de Agroecología
Universidad de Córdoba
(todos pertenecientes a Plata-
forma Rural) han creado un
consorcio para organizar esta
escuela por la que ya han pa-
sado más de 60 jóvenes de
distintos territorios y comar-
cas. Más de 60 jóvenes que
con su labor del día a día son
protagonistas de proyectos
campesinos de producción
económica y transformación
social. Personas agricultoras
y ganaderas jóvenes que hoy
son el presente para el futuro
de nuestro sector agrario.

Este año son 16 las perso-
nas que participan en la es-
cuela de diferentes

organizaciones y rincones.
Cabe destacar la participa-
ción de una compañera del
CNA (Confederação Nacio-
nal da Agricultura) de Portu-
gal. Desde su comienzo en
Vejar, han asistido a otro se-
minario en Almería y este
tercer seminario les ha traído
hasta nuestras tierras. Aun-
que el tiempo no acompañó,
tampoco supuso problema
alguno para poder realizar
las visitas de campo previs-
tas, además de avanzar con
la temática del propio curso. 

Este tercer seminario dio
comienzo el viernes a la
tarde, donde acompañados
por Unzalu Salterain (Ehne
Bizkaia) y Maritxu Telleria
(Ehne Bizkaia) trataron el
tema de líderes campesinos.

Con las ideas todavía dan-
zando en las cabezas, afron-
taron la jornada del sábado
con fuerzas. Durante la pri-
mera parte de la mañana tra-
bajaron las propuestas
campesinas, actores y diná-
micas sociales en el mundo
rural guiada por Josefa Mar-
tin de Salamanca. Tras un pe-
queño descanso, comenzaron
con las nociones básicas de
habilidades comunicativas.
Para ello, cada persona asis-
tente realizó una pequeña
presentación de su proyecto.
Estas presentaciones fueron
grabadas para su posterior
visualización y correcta eva-
luación de la expresión, tanto
oral como corporal. 

Por la tarde fue hora de re-
alizar las visitas de campo.

Escuela de Acción Campesina
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Escuela de Acción Campesina

«Intentsoa eta emozionantea»

Eva Sanz Iriondo

Fikan bizi da, otzaren sistema bitartez 15 familia hornitzen ditu eta es-
kolako jantokirako ere produktuak eramaten ditu.

-Zelan heldu zinen ikastaro honetan parte hartzera? 
Ehne Bizkaiatik Unai eta Alazneren bitartez proposatu zidaten parte
hartzea.  Momentu horretan inpass baten negoenez, baiezkoa eman
nuen. Ez nekien non sartzen nintzen ere, baina ikasteko gogoa neukan,
nire herri txikian nola antolatu ikasteko beharra ikusten nuen.

- Ikastaroko 3 asteburu izan dituzue, orainartekoarekin zer azpimarratuko
zenuke?
Nola antolatu batzar bat, hauetatik etekinik onena ateratzeko, hau da,
askotan denbora asko eta energia galtzen dugu batzar ez produktibo-
etan, eta hau ekiditeko pautak ikasi ditugu. Antolakuntzak eta aurre
prestaketak daukan garrantzia orain barneratuago daukat.

- Zer suposatzen du ikastaro honek zure egunerokotasunean?  
Gogoak. Ikusten duzu nola dagoen leku ezberdinetako jendea zure
egoera berdinean, eta honek gogo gehiago ematen dizkizu aurrera egi-
teko. Indarrak bidean jarraitzeko borrokan.

- Nola deskribatuko zenuke ikastaroa?
Intentsoa eta emozionantea.

«Asteburua energiaz
topera bukatzen dut»

Iker Garcia
Algortako gaztea, duela bost urte hasi zen otza-
ren bitartez bere produktuak eskaintzen. Or-
duan lagun batekin hasi zen arren, gau egun
bakarrik instalatu da Gamizeko lur sail batean.

- Zelan heldu zinen ikastaro honetan parte hartzera? 
Uribeko Kostako Agro-asanbladaren parte naiz,
eta Ehne Bizkaiatik proposatu zidaten ikasta-
roan parte hartzea. Interesgarria iruditu zitzai-
dan hasieratik eta animatu nintzen. Gauza asko
ditugu lortzeke gure inguruan eta nola egin
ikasteko aukera aproposa iruditu zitzaidan.

- Ikastaroko 3 asteburu izan dituzue, orainartekoa-
rekin zer azpimarratuko zenuke?
Gustatu zait asko aurkitzea Estatuan agroekolo-
gian lanean dagoen beste jendea eta mugimen-
duak. Guzti hori ezagutzea aberasgarria da. Eta
nola ez, ikustea estatuan dauden beste nekaza-
ritza modeloak, askoz intentsiboagoak, baina ere
badauzkagula borroka komunak. Adibidez Al-
meriako negutegiak, oso desberdinak direla
gure errealitatearekin, baian haien artean ba-
daude eredu ezberdinak eta egoera ezberdinak.

- Zer suposatzen du ikastaro honek zure egunero-
kotasunean?  
Esfortzu bat da baina buruan neuzkan proiektu
horiek Aurrera eramateko pautak eta laguntza
ematen dizu. Tutoreak ditugu, eta nahi izan edo
behar izanez gero harreman zuzena dugu eta la-
guntzen digute. 

- Nola deskribatuko zenuke ikastaroa?
Energia ematen dit, asteburua energiaz topera
bukatzen dut.

La lluvia acompañó en todo mo-
mento, pero aún mojados disfruta-
ron de ellas. Primero acudieron a
Zeberio, donde visitaron una pro-
ducción con más de XX años de an-
tigüedad. A continuación bajaron
al pueblo de Artea, aquí Malu y
Mikel les esperaban para contarles
tanto el proyecto de vacas de carne
que Malu posee, como el proyecto

que ambos llevan a cabo en la
Benta del citado pueblo.

Compañeros de Ehne Bizkaia
fueron los encargados de preparar
las comidas y cenas para este
grupo. Según nos indicaron las
personas participantes de este ter-
cer fin de semana, tanto el trato
como la calidad de las comidas y
cenas fueron excepcionales. 
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Agro-oihangintza gero
eta gehiago aipatzen
da Ipar Euskal He-

rrian, Euskal Herriko Labo-
rantza Ganbarak eraman
lanaren ondorioz batez ere.
Bide beretik, martxo hastape-
nean Saran antolatu europar
mintegiak arrakasta haundia
bildu du. Zuhaitz lepatuen
gaia barnatuz, herrialde des-
berdinetan eramaiten diren
esperientziak partekatu di-
tuzte.

Hiru egunez solasaldi abe-
ratsak izan dira, pragmati-

koak, zuhaitza zertan lagun-
garri izaiten ahal zaion labora-
rantxari zehazteko. Materiala
erakusketa eta bisita desberdi-
nak izan dira ere hiru egunez.
Ostotik egur xehaturaino, zu-
haitzak alde on ainitz dituela
erakutsi du besteak beste
Frantziako Auvergne eskual-
deko Sylvie Monnier teknika-
lariak. Frantzia erdialdeko
lurralde hortan, zuhaitzekin
lan egiteko ohidura bizirik da
eta behien bazkatzeko eta be-
hitegietako inaurkin gisa era-
biltzen dute urkia. Sarako

mintegian, zuhaitz lepatuetaz
hitzegin dute bakarrik, hau da
zuhaitzetako abarren moz-
teko teknika bat, oso zaharra,
Euskal Herrian ere baliatu
izana, gaurregun iparraldean
doi bat galdu bada ere. Zu-
haitzetako abarrak manera
horrez moztuz, produkzio
haundiagoa biltzen da zuhait-
zatik. Auvergne eskualdean,
urkia lepatua baizik ez da aur-
kitzen. Laborariek abarrak
mozten dituzte eta pentzean
uzten behieri, idorte urteetan
bereziki, ostoak jan ditzazten.

Sarako mintegian, agerian
eman da espezia ainitzetako
zuhaitzek balore haundiko
pentsua emaiten dutela, azota
hein oso interesgarriarekin.
Gainera, gustua ere oso maite
dute abereek.

Ostoaz gain, abarretako
egurra ere baliatua da leku ai-
nitzetan. Xehatu ondoren, in-
aurkin bezala baliatzen dute
laborariek, lastoaren partez
ala lastoarekin nahasiz. Mate-
riala berezia behar da egurra
xehatzeko eta tokia behar da
etxaldean atxikitzeko. Frant-
ziako eskualde batzutan, labo-
rariak kolektiboki antolatuak
dira, materiala amankomu-
nean erosteko eta erabiltzeko.

Inaurkinarentzat baliatua ez
delarik, energia sortzeko era-
bilia da egurra. Frantzia ekial-
deko adibide bat eman da
Sarako mintegian. Laborariek
egurra ekoizten dute eta etxal-
detik 10-15 kilometrotarat
saltzen dute, egurrezko be-
rotze sistima duten biztanle
edo udaletxeri. Egurrezko be-
rogailudunak garatzen ari
dira (etxaldeetan ere), sistima
horren elikatzeko egurra ba-
delako herrian berean.

« Ainitz ideia sortu dira
mintegi huntarik. Eta lekuko-
tasunek erakutsi dute eginga-
rriak direla, ez dela soilik
teoria. Ostoak pentsu gisa ba-
liatzen ahal direla atxiki dut
ene aldetik, laborari bezala »,
adierazi du Panpi Olaizolak,
Ezpeletako laboraria eta Eus-
kal Herriko Laborantza Gan-
barako arduradunetarik bat. «
Laborantza Ganbaran hasi
dugun lanaren segitzeko
asmoa dugu, sekula baino ge-
hiago ».

Zuhaitzen balioa etxaldeentzat
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Urteko biltzar nagusia
zuen Biharko Lurra-
ren Elkarteak (BLE)

martoxaren 23an, Izuran
(Baxe Nafarroa). Urte berezia
da aurtengoa, 25 urte ospat-
zen dituelako elkarteak.
Sortu denetik, laborantxa
ekolojikoa bultzatzen du ipar
Euskal Herrian eta errefe-
rentzia teknikoa bilakatua da
laborariendako.

1993an sortu zen BLE, be-
rrogoi bat laborari, laborant-
zako erakasle eta instalatzeko
gogoa zuten gazte batzuren
eskutik. Laborantza indus-
trialaren kalteetaz oharturik,
beste bide bat egituratu nahi
zuten, elgar bilduz, laguntza
teknikoa sortuz eta labo-
rantza ekolojikoaren promo-
zioa eginez. Denbora hartan,
modu ekolojikoak arrakasta

guti zuen, jendartean ere.
Gaurregun aldiz, normalizatu
da eta erosleen aldetik galde
haundia da. « Laborantza
ekolojikoak garapen izigarria
izan du 25 urtez. Egoera al-
datzen ari da, agro-industria
eta saltegi haundiak agertzen
dira sail ekolojikoan, eta on-
dorioz helburuak aldatzen ari
dira ere », ohartarazi du Mizel
Dunate, Aiherrako laboraria
eta BLEko lehendakariak.
Hastapeneko filosofiaren
zaintzea zaila bilakatua dela
dio. « Lehen errexa zen gure
nortasuna — laborantxa eko-
lojikoa eta solidarioa—  atxi-
kitzea, orain zailago da,
merkatuko legea hor da, talde
haundiak hor dira. BLEren
baitan dugun gaurko galdea
da : gure nortasuna eta betiko
gogoa nola zaindu ».

Ipar Euskal Herri mailan,
azken urteetan laborari gero
eta gehiago hurbiltzen da
BLE elkarteaz. Berrogoita
hamar bat formakuntza tek-
niko eskaintzen ditu elkar-
teak urtero (taldetan beti),
izan mahastigintzan, barat-
zegintzan, fruitu arboletan,
hazkuntzan, belar sistimetan,
etab. Hiru ehun bat kide ba-
ditu.

« Ekolojikoaren mistifika-
zioaren garaia pasatua da,
traba hori gainditua da eta
gaurregun laborari gazteek
ekolojikoan instalatzeko
gogoa badute », dio Mizel
Dunatek. Hazkuntzan bere-
ziki, talde gottorrak biltzen
dira formakuntza teknikoe-
tan.

Ekolojikoan izaitea ez dela
aski, laborantxa eredu auto-

nomoa, iraunkorra eta herri-
koia bideratu behar dela dio
BLEk. « Ekolojikorat pasat-
zen laguntzen ditugun jende-
eri ez diegu erraiten
produkto naturalak ezarri ki-
mikoen ordez, edo olio bere-
ziak erabili antibiotiken
ordez. Ez. Etxalde osoa, sis-
tima osoa, aldatzera bultzat-
zen ditugu, oreka bat
sortzeko etxaldean », azpi-
marratzen du elkarteak.

Sei langile eta laborarien ja-
kitateari esker, erreferentzia
teknikoa bilakatua da BLE
ipar Euskal Herriko labo-
rantza ekolojikoan. Frant-
ziako beste lurralde batzutan
(Akitania Berrian batez ere)
aholku eta formakuntzak bi-
deratzen ditu, eta EHKolek-
tiboko kide jarraitua da ere.
Iparraldean, 17 egitura tek-
niko, sor marka edo ikastet-
xeekin partaidetzak baditu
BLEk. Besteak beste aholku-
laritza teknikoa eskaintzen
die Ezpeletako Biperraren
sor markari edo Irulegiko ar-
noaren sor markari. Elkar-
teak taldeak sortu ditu ere,
produkzioen arabera, komer-
zializazio bideak garatzeko :
lan bat eramaiten du ikastet-
xeetako jatetxeetan tokiko
ekoizpen ekolojikoak sart-
zeko, bai eta ekoizpen berezi
batzuren inguruan salbideak
sortzeko (Arto gorria, lan-
dare aromatikoak...).

BLEk 25 urte laborantza
ekolojikoaren alde
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Entre el 5 y el 9 de
Marzo una delegación
compuesta por 19 Ga-

legos/as llegó a Durango
como parte de un viaje de in-
tercambio de experiencias
entre el Sindicato Lagrego
Galego y Ehne Bizkaia. Du-
rante los cuatro días que
los/as compañeros/as Gale-
gos/as estuvieron por tierras
vascas no pararon de visitar
y conocer diferentes explota-
ciones e iniciativas relaciona-
das con el sector.

VISITAS
Entre otras, esta delegación
tuvo la ocasión de conocer a
diferentes productores/as de
alimentos. El primer día cono-
cieron una explotación gana-
dera en Etxano, donde
realizan queso y yogurt de
leche de vaca, además de co-
nocer más de cerca la evolu-
ción de la ganadería de
Euskal Herria. 

El segundo día fue más en-
caminado a productores de
frutas y hortalizas y a la trans-

formación de las mismas.
Bajo un día lluvioso pero con
ánimo comenzaron la ma-
ñana visitando una huerta
histórica situada en Zeberio.
En esta misma localidad pu-
dieron también conocer el
proyecto Maskilu, una con-
servera colectiva promovida
por la apuesta de unas políti-
cas públicas por parte de la
anterior administración local.
La tarde la pasaron visitando
dos fincas de dos jóvenes pro-
ductores del Valle de Arratia.

Visita de una delegación del Sindicato
Labrego para compartir experiencias
Durante cuatro días intercambiaron saberes y experiencias con baserritarras 

Realizaron visitas

adecuadas para

conocer el

movimiento

agroecológico y la

autogestión de

proyectos
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Visitas adecuadas para cono-
cer el movimiento agroecoló-
gico y la autogestión de
proyectos.

INTERCAMBIO DE
EXPERIENCIAS Y
SABERES
El tercer día estuvo enfocado
a la comercialización y la
compra pública. De esta ma-
nera a la mañana tuvieron
ocasión de hablar con Eneko
Viñuela (miembro de VSF
Justicia alimentaria) quienes
acaban de publicar un estudio
sobre los comedores escolares
y también conocer in situ el
proyecto de la escuela Kurut-
ziaga, quienes están apos-
tando por un sistema de
comedores escolares con ali-
mentos de cercanía. Por la
tarde prosiguieron con las vi-
sitas de campo, esta vez enfo-

cado dos experiencias de re-
levo generacional entre
madre e hijo y padre e hijo. 

El cuarto y último día co-
menzaron la mañana con una
charla en la oficina de Ehne
Bizkaia en Abadiño, donde
hablaron sobre retos organi-
zativos; El papel de las muje-
res en la construcción del
movimiento. Presentación de
ETXALDE. Movimiento cam-
pesino por la soberanía ali-
mentaria en Euskal Herria. La
Vía Campesina, desde lo glo-
bal a lo local. Carta derechos
Sociales. El papel de la socie-
dad civil en la resolución del
conflicto. Para terminar la
mañana visitaron la explota-
ción de Bizkaigane, coopera-
tiva pionera. A la tarde y tras
comer junto con los/as com-
pañeros/as de Ehne Bizkaia
participaron en las moviliza-

ciones históricas del 8 de
Marzo en Bilbao.

Este tipo de viajes son algo
bastante común y muy intere-
sante que desde Ehne Bizkaia
y otros sindicatos, asociacio-
nes y organizaciones se llevan
a cabo con el objetivo de com-
partir conocimientos y forta-
lecer relaciones. En esta
ocasión ganaderos/as, agri-
cultores/as y miembros del
equipo técnico de sindicato
Labrego han sido los/as que
han visitado Euskal Herria.
Desde el sindicato Ehne Biz-
kaia valoran positivamente
esta visita. Además por parte
de las personas que han via-
jado a Euskal Herria desde
Galicia, también han subra-
yado la sensibilización y con-
cienciación social en el que se
está trabajando y es palpable
en la sociedad Vasca.

Este tipo de viajes

son muy útiles para

lograr el objetivo

de compartir

conocimientos y

fortalecer

relaciones
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- ¿Qué repercusión tiene para
vuestro sindicato la realización
de intercambios de experien-
cias? (general)
Sonia: Para los y las campesi-
nas jóvenes del SINDICATO
LABREGO GALEGO (SLG)
es muy importante ver mode-
los que se están ejecutando y
de verdad son viables. El in-
tercambio de experiencias es
una pata más en el trabajo
para ejecutar modelos pro-
ductivos viables, sostenibles y
a favor de la soberanía ali-
mentaria. La gente que forma
parte de intercambios puede
ver que los modelos que "pre-
dicamos" realmente son via-
bles y los que están ya en
marcha pueden ver formas de
mejora. 

Alberte: Algo también que de-
bemos resaltar son los lazos
de unión que genera entre los
asistentes, para nuestra orga-
nización juvenil, es algo im-
portantísimo.

- ¿Cómo valoraríais la visita re-
alizada a Euskal Herria con
Ehne Bizkaia?
Sonia: Ehne Bizkaia de alguna
forma se asemeja a lo que ha-
cemos, los que formamos
parte, en el SLG, vemos que
ya tiene en marcha muchas
experiencias de proyectos pe-
queños sustentables. Fuimos
acogidos como "en casa" en un
ambiente muy familiar, in-
cluso en las experiencias que
fuimos a ver vimos que el sin-
dicato está muy volcado con
su afiliación y trabaja para la
mejora de sus proyectos. Nos
ha gustado mucho ver la ges-
tión con comedores escolares
ya que estamos comenzando
a dar pequeños pasos por ese
camino. 

Alberte: Espectacular. Percibi-
mos que ENHE estaba encan-
tada con nuestra visita y eso
genera muchísimo bienestar y
comodidad. La organización
de los días fue de lo más inte-

resante, proyectos variados,
contenido político, social,
ético...

- ¿Cuáles marcaríais como
puntos fuertes y débiles de la
lucha campesina aquí?
Sonia: Pienso que los puntos
fuertes son que tienen núcleos
de población "muy grandes",
en comparativa con Galiza, y
ahí pueden desarrollar siste-
mas de comercialización muy
cortos. Mucha de la población
ya está concienciada en con-
sumo responsable y circuitos
cortos.... también en muchos
casos tienen parte de las admi-
nistraciones a favor y les ayu-
dan a ejecutar proyectos. Para
las personas  jóvenes  es un
atractivo suficiente quedarte
en el pueblo y tener un pro-
yecto que al principio te
puede dar más pérdidas que
beneficios, el relevo genera-
cional no está asegurado y
cada vez son menos los que
optan por ese camino.  El

tener alianzas con organiza-
ciones sociales es otro punto
fuerte y de tomar nota. Tener
una organización como puede
ser VSF justicia alimentaria
como aliada puede dar gran-
des frutos como está comen-
zando a dar. Los proyectos
para poder calar en la socie-
dad tienen que ser en con-
junto. Cuantos más seamos en
la lucha más logros consegui-
remos y a más gente podre-
mos llegar. Las grandes
industrias siguen acaparando
tierras con monocultivos de
pino y eucalipto y dejan a mu-
chos agricultores y agriculto-
ras y ganaderos y ganaderas
sin tierras.

Alberte: La militancia, el
porcentaje de sociedad com-
prometida y sobre todo la
confianza.

Tenéis un porcentaje impor-
tante de la sociedad con un
alto compromiso político-so-
cial que hace más fácil llevar a

Sonia Vidal Lamas Ganadera de vacuno y miembro de la ejecutiva del SLG
Alberte Lamazares, ganadero de vacas de leche y miembro del Consejo Nacional del SLG

«Es muy importante ver modelos
que se están ejecutando y de

verdad son viables»



Sindicato Labrego Galego

cabo una transformación.
Debilidades es complicado

visualizar en tan poco tiempo
e sobre todo viniendo de Ga-
licia, para lo que vosotras
puede ser una deficiencia,
para aquí es una meta.

- ¿Con que sensación volvisteis
para Galiza? 
Sonia: Llegamos con mucha
fuerza para seguir con nues-
tros proyectos. Es muy recon-
fortable saber que hay gente
que está luchando por un mo-
delo igual que el tuyo y sigue
adelante, modificando o di-
versificando de algún modo el
proyecto.

Alberte: Volvimos con fuer-
zas, con valores personales
más asentados, esto diría que
es lo más importante, a mayo-
res, sabemos algo más de
transformación y venta di-
recta...

- ¿Os gustaría señalar algo en

particular de esta visita?
Sonia: Sobre todo el trato que
hemos obtenido por parte de
TODAS tanto  de los y las ba-
serritarras, las personas traba-
jadoras de Ehne... nos
sentimos muy acogidos y
compartieron respuestas a
nuestras preguntas que a
veces son delicadas o no se
quieren visibilizar pero son
importantes para seguir ade-
lante en el camino. La visuali-
zación de proyectos
sostenibles y la comunicación
con sus defensores es impres-
cindible para que el campesi-
nado Gallego siga dando
pasos adelante tanto en modo
ecológico, social e ideológico
como también en lo econó-
mico, ya que consideramos
que lejos del modelo indus-
trial está una vida más digna
y propia.

Alberte: Tenéis un País casi tan
bonito que el nuestro e una
gente para sentir algo por ella.

«La gente que forma parte de

intercambios puede ver que los

modelos que predicamos realmente

son viables y los que están ya en

marcha pueden ver formas de

mejora»

«Las grandes industrias siguen

acaparando tierras con monocultivos

de pino y eucalipto y dejan a muchos

agricultores y agricultoras y

ganaderos y ganaderas sin tierras»

nekazaritza iraunkorra · 19



Martxoak 8

20 · etxalde

Aurten lehen aldiz
Greba egun feminis-
tarako deia luzatu da

Euskal Herrian. Iaz Argen-
tina, Polonia eta beste hainbat
herrialdetan eman zen egun
honetarako lehen pausoa, eta
aurtengoan Euskal Herriko
kaleak gainezka egin dute al-
darrikapen feministekin. Eus-
kal gehiengo sindikalak 4
ordutako lan etenaldietarako
deia luzatu zuen goiz eta
arratsaldez deitutako mobili-
zazioekin bateginez. Hala ere,
Estatu mailan CNT eta CGTk
Greba orokorrerako deia lu-
zatu zutenez, emakume
askok egun osoko lanuztea
egin zuten. 

KALEAK GAINEZKA 
Lanuzteak garrantzitsuak
izan ziren arren, eguneko iru-
dia mobilizazio historiko eta
koloretsuek eman zituzten.
Mugimendu feministaren da-

tuen arabera, 230.000 ema-
kume irten ziren kalera Eus-
kal Herrian. Hiriburuetan
manifestazio masiboak bu-
rutu ziren eta kasu batzuetan
zifra historikoetara helduz.
Halaber, parte hartze handia
ez zen hiriburuetara soilik
murriztu, Euskal Herriko 200
herri baino gehiagotako ma-
nifestazio deialdietan lagun
asko elkartu baitziren. 

Hiriburuetako manifesta-
zioak aipatzean, aipatu beha-
rra dago goizean Bilbon
egindakoa irudi bilakatu zela,
ez bakarrik Euskal Herrian,
baita nazioarte mailan ere.
Izan ere, BBC, New York
Times eta The Guardian beza-
lako medioek Bilboko mobili-
zazio horretako irudiak eta
datuak erabili zituzten egu-
naren berri emateko. Baita Es-
painiar Estatuko hainbat
telebista katek ere oihartzun
handia eman zioten Bilboko

mobilizazioei. Arratsaldean
ere jendez gainezka zegoen
Bilbo. Goizeko manifestazio-
tik eta arratsaldekoa hasi bi-
tartean alde zaharra eta
Bihotz sakraturako bideak
guztiz beteta mantendu ziren. 

Gasteizeko kasua ere aipatu
beharra dago, parte hartze
historikoa izan baitzuen. As-
koren esanetan inoiz Gastei-
zen eman den mobilizazio
jendetsuena izan zen arratsal-
dekoa. Foru Plaza txiki geratu
zen batu zen jendetza guztia
bertan sartzeko.

ANIZTASUNA ETA
KOLOREA
Kaleak beltz eta morez bete
ziren eguna askoren memo-
rian ondo gordeta geratuko
da. Adin ezberdinetako ema-
kumeak, jatorri, ideologia eta
sinesmen ezberdinetakoak,
denak aldarri berberarekin
kalera irten zireneko eguna

ez baita errez ahazten den
horietakoa. Goizeko mobili-
zazioak emakumeei zuzen-
duak izan ziren arren,
arratsaldean deialdia gizo-
nezkoei ere luzatu zitzaien.
Emozioz beteriko egun be-
zala definitzen zuten askok
“urteetan isilean egondako
asko behingoz kalera atera
gara eta entzun gaitzatela!”
entzuten zen kaleetan. 

MUGIMENDU
FEMINISTAREN
BALORAZIOA
Erabateko arrakasta bezala
kalifikatu dute Euskal He-
rriko mugimendu feminis-
tako kideek eguna. “Kaleak,
plazak, egunkari azalak, al-
bistegiak bete ditugu, herri
mailan maila nazionalean,
estatu mailan eta nazioarte-
koan.” “Gaurkoan zifrek eta
hitzek ezin dute Martxoaren
8an gertatutakoa benetan
deskribatu. Ezinezkoa da bi-
zitako sororitate eta konplizi-
tate momentuan nahiz
emozioz betetako uneak zen-
batzea.” Inflexio puntu be-
zala ikusten dute eta “Argi
eta garbi adierazi dugu dena
nahi dugula eta orain nahi
dugula, ez dugula itxaroten
jarraituko”. Bestalde, hainbat
tokitan jasandako poliziaren
jarrera errepresiboa ere sa-
latu du mugimendu feminis-
tak sei emakume
identifikatuak izan baitziren
Euskal Herrian. Hala ere
“mundua gelditu dezake-
gula erakutsi dugu. Orain
mundua eraldatzea propo-
satzen dugu” dio Euskal He-
rriko mugimendu
feministak.

Martxoaren 8a, mobilizazio
egun historikoa



Etxaldeko Emakumeak

nekazaritza iraunkorra · 21

Martxoaren 22an os-
patu zuten Etxal-
deko emakumeak

mugimenduak bere urteroko
emakumeen irteera. Martxoa-
ren 8a bueltan ohitura bi-
hurtu den irteera burutu
zuten 51 emakumek. Euskal
Herriko puntu ezberdinetatik
Karrantzarako bidea hartu eta
bertako bi proiektu bisitatu
zituzten.

VISTA ALEGRE
BASERRIA
Lehendabiziko parada Ka-
rrantzako Vista Alegre Base-
rrian izan zen. Bertan zai
zuten Helen Groom. Baserri
honetan behi esneak dituzte,
eta esnea, yogurrak eta gazta

ezberdinak ekoizten dituzte
modu ekologikoan. Urte
luzez agroekologiarantz bide-
ratu dute beraien ekoizpena
eta elikadura burujabetza oi-
narri izanik ekoizpenaz hara-
tago joan dira. Izan ere bi
langile izatetik, gaur egun sei
dira lan taldean, lanpostuak
sortuz elikagai osasuntsuak
eskaintzeaz gain.

OILO ETA OILASKOAK,
ANIZTASUNA EREITEN
Bigarren parada Sonia Gar-
ciaren proiektua ezagutzeko
izan zen. Sonia, abeltzain fa-
milia baten hezia izan arren
azken urteetan bestelako la-
netan aritu izan da. Orain
zazpi urte ordea, oilaskoen

ekoizpenean hastea bururatu
zitzaion. Karrantza bezalako
bailaran, non nekazal
proiektu gehienak esne sekto-
rera bideratuta dauden, So-
niak produkzioa
dibertsifikatzeko apustua
egin zuen. Honela, transge-
niko gabe hazitako oilaskoak
saltzen ditu salmenta zuzena-
ren bitartez.

ETXALDEKO
EMAKUMEAK
Adin ezberdinetako emaku-
meak, baserritarrak, kaleta-
rrak, elikadura osasuntsu eta
jasangarri baten alde, elika-
dura burujabetza helburu eta
feminismotik abiatutako mu-
gimendua da. Urte luzez,

historikoki ospatu izan dute
irteera hau, emakume base-
rritarren errealitatea hurbile-
tik ezagutzeko eta baita
esperientziak elkar trukat-
zeko. Aurtengo irteeran gai-
nera, mugimendu honek
ateratako «Legeen azterketa
ikuspegi baserritar eta femi-
nistatik» txostena plazarat-
zeko aukera ere eman zuten.
Dokumentu honek hiru lege-
ren analisia barneratzen du,
Emakume baserritarren esta-
tutua (EAEn 2015ean sortua),
Europako Baserritarren es-
kubideen deklarazioa (orain-
dik onartu gabea) eta
Titulartasun partekatuaren
inguruko legea (espainiar Es-
tatua 2011).

Etxaldeko emakumeak Karrantzara
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Marina Santos, diri-
gente del Movi-
miento de los

Trabajadores Rurales Sin Tie-
rra (MST), en entrevista al
Brasil de Fato, comenta sobre
la fuerte conmoción nacional
generada por el crimen bru-
tal contra la la concejala de
Rio de Janeiro, Marielle
Franco (PSOL) y de su chófer
Anderson Gomes, y hace un
llamamiento para que el luto
por la muerte de Marielle se
transforme en combustible
para la lucha.

- Marina, hace muchos años
que Brasil no vivía una conmo-
ción tan grande como lo ocu-
rrido el último jueves, después
del asesinato de la concejala
Marielle Franco y su chofer An-
derson Gomes. ¿Qué mensaje
ha intentado trasmitir el pueblo
a través de estos actos realiza-
dos por todo el país?
Ayer fue un día de indigna-
ción colectiva. Toda la mili-
tancia de los movimientos

sociales, partidarios y sindica-
les, salieron a las calles para
protestar, solidarizarse y exi-
gir del Estado acciones puni-
tivas contra los responsables
por esta brutalidad ocurrida
en Rio de Janeiro. Fue una de-
monstración para Brasil y
para el mundo de que inten-
taron robarnos la voz, inten-
taron callar y silenciar todo el
conjunto de la izquierda, y no
solamente a Marielle. Sin em-
bargo, el movimiento popular
sindical y partidario contestó
con una importante demons-
tración de fuerza en las calles
diciendo: “si nos tocan a una,
nos tocan a todas”.

- ¿Crees que aquellas personas
que salieron a las calles, ade-
más de la indignación por la
muerte de la concejala, tam-
bién mostraban una insatisfac-
ción con las políticas del
gobierno, sobre todo en mate-
ria de seguridad pública?
Las manifestaciones también
reflejan la insatisfacción con

las medidas del gobierno gol-
pista, ya sea con la interven-
ción militar en Rio de Janeiro,
ya sea con la falta de políticas
públicas que combatan real-
mente la desigualdad social y
la criminalidad. Creo que las
manifestaciones del día 14
dejaron claro que el pueblo,
la sociedad, el país no está de
acuerdo con la intervención
militar en Rio de Janeiro y, al
revés de lo que el gobierno
federal piensa, la interven-
ción militar estimula la crimi-
nalización, la pobreza y la
violencia contra los pobres y
los negros, especialmente en
las favelas. Creo que son ne-
cesarias políticas de empleo,
fortalecimiento del sueldo
mínimo y educación para la
juventud urbana. Es necesa-
rio combatir el crimen y la
violencia no con medidas, ni
con una intervención militar
que, en la práctica, lo único
que hacen es fortalecer este
proceso de criminalización
de la pobreza.

«El luto por Marielle
seguirá siendo lucha»

Marina Dos Santos

La Dirigente Nacional del Movimiento de Trabajadores Rurales Sin Tierra,
MST, Marina Dos Santos,  comenta las movilizaciones en repudio al

asesinato de Marielle Franco y su chofer

«El caso de Marielle

y Anderson

claramente se

encuadra en el

proceso de

violencia y

criminalización de

liderazgos de los

movimientos

populares, como ya

viene sucediendo

con los

trabajadores sin

tierra»



Marina Dos Santos

- ¿Cómo crees que es posible
superar esta realidad de violen-
cia contra los luchadores socia-
les, que también afecta el MST?
El caso de Marielle y Ander-
son claramente se encuadra
en el proceso de violencia y
criminalización de liderazgos
de los movimientos popula-
res, como ya viene suce-
diendo con los trabajadores
sin tierra. En Brasil, sola-
mente en este período de la
postguerra, han sido más de
100 asesinatos de líderes
campesinos e indígenas en
Pará. Para superar esta reali-
dad, la única posibilidad se
da a través de reformas es-
tructurales, profundas, como
la implementación de una re-
forma agraria popular, una
reforma urbana, una reforma
tributaria y el combate a los
monopolios de los grandes
medios de comunicación. Y,
para ello, esperamos que el
pueblo verdaderamente
ocupe las calles y promueva
todo tipo de lucha que ayude

a superar este momento difí-
cil que Brasil está viviendo.
Que combata las políticas de
maldades contra la clase tra-
bajadora y que nosotros con-
quistemos una paz
verdadera, principalmente
en los grandes centros urba-
nos y en las favelas de este
país.

- ¿Esta realidad de violencia se
agravó con el golpe de estado
en 2016?
Claro. Y este asesinato co-
barde y brutal de Marielle y
su chofer evidencia la faceta
del golpe institucional que
Brasil vivió recientemente,
evidencia la fragilidad de
nuestra democracia. Es un
crimen que refleja la bárbara
y vergonzosa situación a la
que nuestro país está enfren-
tando.

- El caso de Marielle tuvo una
fuerte repercusión nacional e
internacional. ¿Cuáles pueden
ser los desdoblamientos de

estas movilizaciones?
En varios países del mundo
ha habido manifestaciones
en las que se ha exigido mu-
chas cosas al Estado brasi-
leño. Es muy duro que el
precio de la lucha sea la vida
de Marielle y de tantos jóve-
nes pobres de Brasil que son
asesinados todos los días.
Pero yo creo que el luto de
Marielle seguirá siendo
lucha. Tenemos todos los ele-
mentos para que esta conmo-
ción nacional se transforme
en un gran movimiento de
luchas, de toma de las calles,
de ascensión de la clase tra-
bajadora. El poder indig-
narse y demonstrar nuestra
indignación ante tanta injus-
ticia contra la clase trabaja-
dora brasileña, tal vez sea el
desafío que nosotros tene-
mos en este momento. Nece-
sitamos superar la
fragmentación dentro de la
izquierda y unirnos contra el
golpe, contra el paquete de
maldades que está siendo
implementado por el go-
bierno y que representa una
fuerte retirada de derechos
de los trabajadores. Creo que
la sangre derramada de esta
joven luchadora, asesinada
cruel y cobardemente, nos
puede ayudar a cumplir este
papel de dar unidad a los
movimientos sociales, al con-
junto de los partidos políti-
cos, al movimiento sindical,
en fin, a la clase trabajadora
de Brasil.

Por Leonardo Fernandes.
Publicado en: Brasil de Fato.

Traducido por: Amanda
Verrone

«Necesitamos

superar la

fragmentación

dentro de la

izquierda y unirnos

contra el golpe,

contra el paquete

de maldades que

está siendo

implementado por

el gobierno y que

representa una

fuerte retirada de

derechos de los

trabajadores»

nekazaritza iraunkorra · 23



laguntzarekin

lurra

El 1 de abril del 2017,
compañerxs del SAT
cuando se cumplía un

año desde la injusta entrada
en prisión de su compañero
Andres Bódalo, ocuparon
por sorpresa la finca abando-
nada por el BBVA “Aguar-
dentero” rebautizándola
como Cerro Libertad.

En estos meses, y gracias al
trabajo de lxs ocupantes y
voluntarixs que han ido soli-
darizándose con esta finca
han desbrozado, podado,
creado una huerta de 1Ha,
criado animales, rehabilitado
el cortijo que se encontraba
desvalijado… Han dado vida
a la finca y la han convertido
en un proyecto agroecológico
donde además de la huerta
citada y gracias al cuidado
realizado han conseguido
producir su propio aceite en
esta última campaña. En de-
finitiva, están protegiendo
una tierra del abandono in-
justificado de sus “dueños
oficiales”.

¿QUÉ HACEN LOS
BANCOS EN EL CAMPO?
Como hemos mencionado,
las tierras ocupadas y recu-
peradas del Cerro Libertad
son propiedad del banco

BBVA. Quien durante los úl-
timos cinco años los ha te-
nido en un total abandono,
mientras recibían las ayudas
Europeas de la PAC. Ade-
más, el banco se ha negado
sistemáticamente a reunirse
con representantes del SAT y
del Cerro Libertad. Al con-
trario, denunció a lxs ocu-
pantes por usurpación y
daños, por lo que tuvieron
que hacer frente a un juicio
en Junio del año pasado,
donde una compañera fue
condenada. 

Ley de Reforma Agraria de
1984 y La Junta de Andalucía

Según dicha ley vigente
desde 1984 en Andalucía, una
finca con más de dos años de
abandono es susceptible de
ser expropiada y entregada a
Ayuntamientos o cooperati-
vas para que cumpla una
función social. En el caso que
nos concierne, La Junta de
Andalucía guarda silencio y
no aplica esta ley. En mayo se
registró un escrito donde se
solicitaba la aplicación de la
ley de la Reforma Agraria de
1984 y así expropiara la finca
al BBVA para pasar a manos
de lxs jornalerxs y trabajado-
res en paro de la zona, pero
todavía no han recibido res-

puesta alguna de las adminis-
traciones públicas.

«LA TIERRA ES PA’
QUIEN LA TRABAJA»
Bajo este lema muchas orga-
nizaciones de diferentes rin-
cones del planeta se han
sumado a la solidaridad con
este proyecto y esta lucha.
Sin ir más lejos, el pasado fe-
brero una delegación de La
Vía Campesina, acompaña-
dos de compañerxs del Cerro
y el SAT intentaron entregar
una carta a la dirección del
BBVA, algo imposible por el
momento. Pero sí que se hizo
público el apoyo y solidari-
dad de La Vía Campesina
con la lucha en defensa de
esta tierra. Desde entonces y
ante la amenaza de la orden
de desalojo prevista en un
principio para el 19 de Marzo
se han realizado muchas mo-
vilizaciones y protestas, tanto
en Jaén, como en el resto de
Andalucía. 

ORDEN DE DESALOJO
POSPUESTA
En un principio el 19 de
Marzo fue la fecha estipulada
por el Juzgado de instrucción
nº2 de Jaén para el desalojo.
Ante esto, lxs compañerxs

del Cerro se organizaron y
consiguieron apoyos y soli-
daridad de diferentes agen-
tes y organizaciones de Jaén
y Andalucía, muchos de
estas organizaciones además
se comprometieron a acudir
a las diversas movilizaciones
organizadas, como la Marcha
del 18 de marzo. Más de 500
personas a pesar de las llu-
vias se reunieron y marcha-
ron desde la ciudad de Jaén
hasta la finca del Cerro Liber-
tad liderados por una pan-
carta donde claramente se
leía “El Cerro Libertad Re-
siste”. La misma semana del
desalojo recibieron la notifi-
cación de que se posponía la
fecha del desalojo “por no
disponer de la localización
exacta de la finca” donde ha-
bitualmente recibían la visita

Cerro Libertad:
Resistencia por un futuro

digno y sostenible
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de los agentes de la Guardia
Civil. La nueva fecha de des-
alojo es para el 2 de abril.
Ante esto, han organizado de
nuevo la planificación de la
resistencia. Para el día 1, y
coincidiendo con el primer
aniversario de la ocupación,
celebraran una jornada de
convivencia con toda la gente

que desde diferentes puntos
se acerque al Cerro Libertad.
Por otro lado, e interpelando
a la justicia española, desde
el SAT han recurrido la sen-
tencia al tribunal constitucio-
nal.

SOLIDARIDAD DESDE
EUSKAL HERRIA
Como indicábamos, la soli-
daridad con esta resistencia
ha traspasado fronteras.
Desde Euskal Herria también
varias organizaciones, movi-
mientos, sindicatos… han
mostrado por diferentes vías
su solidaridad y apoyo al
Cerro Libertad. Errekaleor
Bizirik por ejemplo convocó
una concentración para el 14
de marzo frente a las oficinas
del BBVA de Gasteiz donde
decenas de personas mostra-

ron su rechazo al desalojo y a
las políticas de actuación del
BBVA y la solidaridad y
apoyo a lxs compañerxs del
Cerro Libertad. El 15 de
marzo y ante la Junta Gene-
ral de Accionistas del BBVA,
compañerxs de EHNE Biz-
kaia y Askapena descolgaron
una pancarta en solidaridad
y apoyo por lo que fueron
identificados por la Ert-
zaintza, además repartieron
escritos e informaron a los
congregados por el banco de
la situación que la entidad es-
taba creando en Jaén. Cabe
destacar que varios trabaja-
dores del BBVA intentaron
coartar la libertad de expre-
sión de las personas que par-
ticiparon en esta acción
pacífica y solidaria obligán-
dolas a borrar de manera

brusca y amenazante las fo-
tografías realizadas en un es-
pacio público, tal y como
denunciaron. El 19 de marzo,
y llamado por varios sindica-
tos y organizaciones popula-
res se realizó una
concentración ante las ofici-
nas centrales en Bilbao,
donde más de 50 personas
reivindicaron que la tierra es
para quien la trabaja y no
para especuladores. 

Además de estas moviliza-
ciones muchas personas y
asociaciones de Euskal He-
rria se han hecho eco de la
reivindicación del Cerro Li-
bertad y han mostrado su
apoyo a través de las redes
sociales donde además de
apoyar al Cerro Libertad han
señalado al BBVA como res-
ponsables de la situación. 

El 1 de abril del 2017,
compañerxs del SAT

cuando se cumplía un
año desde la injusta

entrada en prisión de su
compañero Andres

Bódalo, ocuparon por
sorpresa la finca

abandonada por el BBVA
“Aguardentero”

rebautizándola como
Cerro Libertad
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Nos ocurre muchas
veces en el Grupo
ETC que cuando lo-

gramos algo importante, ya
nos movimos hacia la si-
guiente lucha. Pero en nuestro
cumpleaños 40, decidimos
tomar un momento para cele-
brar algunas de nuestras vic-
torias más queridas. Todas
nos parecen cruciales, pero
aquí las presentamos en orden
cronológico.

EL TRATADO SOBRE
SEMILLAS
En 1981, el Grupo ETC (antes
llamado RAFI), comenzó a
presionar por la creación de
una Comisión de Naciones
Unidas que se enfocara en las
semillas como tema político
así como ecológico. En el año
1983 logramos que se formara
una Comisión Interguberna-
mental. El reconocimiento de
los Derechos de los Agriculto-
res vino en 1988; una estrate-
gia intergubernamental
global para  conservar los re-
cursos genéticos se formó en
1996 y en 2004, después de
años de movilizaciones de la
sociedad civil, presión de mo-
vimientos  sociales y negocia-

ciones internacionales, entró
en vigor el Tratado Interna-
cional sobre los Recursos Fito-
genéticos para la
Alimentación y la Agricultura
(que conocemos como el Tra-
tado sobre semillas), que in-
cluye el reconocimiento, en
principio, del derecho de los
agricultores a guardar e inter-
cambiar semillas.

LAS PATENTES SOBRE
EL GENOMA DE LOS
PUEBLOS INDÍGENAS
A principios de la década de
1990, el Grupo ETC dio segui-
miento a una iniciativa finan-
ciada, entre otros, por el
gobierno de Estados Unidos
para recolectar muestras de
ADN de más de 700 comuni-
dades indígenas. Cuando al-
gunas de esas muestras
fueron patentadas por el pro-
pio gobierno de aquel país, el
Grupo ETC encabezó una im-
pugnación jurídica contra el
Proyecto Genoma Humano
(Human Genome Diversity
Project), al tiempo que proveía
de información a los pueblos
afectados, lo que culminó en
una confrontación con el Se-
cretario de Comercio de Esta-

dos Unidos, Ron Brown, en
los escalones de la Organiza-
ción Mundial de Comercio en
Ginebra. El gobierno de Esta-
dos Unidos se comprometió a
detener el patentamiento y el
proyecto quebró cuando re-
tiró millones de dólares que
había invertido en esa inicia-
tiva.

CONTRIBUIR A QUE LA
SOCIEDAD CIVIL ESTÉ
UN PASO ADELANTE
La reunión en la que se fundó
el Grupo ETC en 1977, en el
valle Qu’Appelle Valley, en
Saskatchewan, oeste de Ca-
nadá, fue la primera reunión
internacional que discutió el
tema de las semillas como un
tema político. Al seguir las
tendencias de la actividad cor-
porativas y las tendencias glo-
bales de la economía y la
tecnología, el Grupo ETC ha
sido capaz de actuar como un
sistema de alerta temprana
para la sociedad civil y los
movimientos en todo el
mundo. Esa reunión se con-
vocó en respuesta a la tenden-
cia que observamos de las
compañías de pesticidas com-
prando a las de semillas, y

pocos años después ETC ad-
virtió que la emergente indus-
tria biotecnológica
desarrollaría variedades vege-
tales transgénicas tolerantes a
los herbicidas, una década
antes de que eso se convirtiera
en una realidad comercial.
ETC y sus aliados más cerca-
nos han organizado al menos
una vez por década enormes
reuniones en las que se discu-
ten y se colocan en el radar de
cientos de movimientos y or-
ganizaciones sociales en todo
el mundo, tendencias como
nanotecnología, biología sin-
tética, geoingeniería, datos
masivos, inteligencia artificial
y convergencia tecnológica.

BIOPIRATERÍA
En la década de los setenta,
ETC comprendió que las cor-
poraciones estaban «paten-
tando» el conocimiento
tradicional y las variedades
campesinas e indígenas de los
cultivos, práctica que deno-
minó «biopiratería». El Grupo
ETC pasó años persiguiendo
docenas de compañías que co-
metían actos de biopiratería
en todo el mundo. Trabajando
con aliados, tuvimos éxito en

Siete logros cruciales en
nuestros primeros 40 años

Grupo ETC
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revertir cientos de patentes de
este tipo, incluida la patente
de Monsanto sobre toda la
soja y algodón transgénicos, y
un audaz intento que hiciera
una universidad para mono-
polizar docenas de variedades
tradicionales de la quinoa de
los Andes.

SEMILLAS
TERMINATOR:
SUICIDAS / GENOCIDAS
En 1998, la investigadora y co-
fundadora del Grupo ETC,
Hope Shand, descubrió una
patente para un «sistema de
protección de la tecnología»,
que sería imbuido en la gené-
tica de la semilla para que
fuera estéril, de tal modo que
ningún agricultor pudiera
sembrar semillas de su cose-
cha si no pagaba nuevamente
por ellas a las empresas ven-
dedoras. A esto siguió una in-
dignación global. En 2000, el
Grupo ETC y aliados sorpren-
dieron a Monsanto y a otros
gigantes genéticos con una
moratoria global sobre el uso
de esta tecnología,  ya enton-
ces muy famosa por su apodo
«Terminator». Sin embargo en
2006, un pequeño grupo de

países encabezados por Ca-
nadá y Estados Unidos trata-
ron de neutralizar el lenguaje
de la moratoria en las negocia-
ciones de Naciones Unidas
sobre biodiversidad. Su in-
tento fue contraproductivo:
miles de agricultores campesi-
nos e indígenas movilizados
por La Vía Campesina rodea-
ron la sala de negociaciones
en Brasil y decenas de mujeres
de los pueblos protagonizaron
una protesta sin precedentes
dentro de la sala de la plena-
ria. Por determinación popu-
lar, el intento de golpe se
revirtió y la moratoria se for-
taleció, pues los gigantes ge-
néticos se comprometieron a
no comercializar las semillas
Terminator. 

LA BOMBA DAISY-
CUTTER DE SYNGENTA
La bomba Daisy-cutter se ha
usado en las guerras de Viet-
nam, del Golfo Pérsico y de
Irak para limpiar la zona de
desembarque de tropas. Es
básicamente una bomba defo-
liadora. En 2004, uno de los gi-
gantes genéticos, Syngenta,
intentó apoderarse mediante
una patente monopólica del

control del ADN que regula la
floración en una enorme va-
riedad de cultivos, incluidos el
arroz y el trigo. La patente,
que hubiera sido efectiva en
más de 100 países, estaba
planteada de modo tan am-
plio que extendía su control
monopólico sobre especies ve-
getales aún no descubiertas. El
Grupo ETC nombró a ésta la
«patente Daysi-cutter», y en-
cabezó una campaña para
presionar a Syngenta a renun-
ciar a ella. Después de mucha
presión global de organizacio-
nes campesinas, sindicatos y
organizaciones de la sociedad
civil, la compañía suiza estuvo
de acuerdo en que su patente
se anulara.

GEOINGENIERÍA
El Grupo ETC comenzó a mo-
nitorear la geoingeniería hace
mucho más de 10 años, pero el
tema se calentó en 2007
cuando publicamos el in-
forme «Jugando con Gaia», en
el que llamamos a tomar ac-
ciones para frenar los remien-
dos técnicos para enfrentar la
crisis del clima en vez de re-
ducir las emisiones de gases.
Poco después de la publica-
ción una empresa privada lla-
mada Planktos anunció un
enorme experimento de ferti-
lización oceánica cerca de las
Islas Galápagos y el Grupo
ETC alentó la formación de
una coalición de grupos de la
sociedad civil de diversas par-
tes del mundo para detener el
experimento. Para fin de año,
el Grupo ETC y aliados ya es-
taban bien organizados para
establecer una moratoria
sobre fertilización oceánica en
el Convenio de Londres (con-

venio para evitar la contami-
nación marina por verti-
miento de deshechos y otras
materias) y en el Convenio
sobre Diversidad Biológica
(CDB). Ambas moratorias se
adoptaron formalmente. En
los años siguientes, ETC mo-
vilizó grupos regionales y de
la sociedad civil internacional
para luchar contra la fertiliza-
ción oceánica en Sudáfrica, en
Haida Gwaii en Canadá y en
las Filipinas; logró la cancela-
ción de un experimento de
gestión de la radiación solar
en Reino Unido y ayudó a es-
tablecer una moratoria global
de facto sobre todas las for-
mas de geoingeniería en el
Convenio sobre Diversidad
Biológica en 2010.

LAS DÉCADAS QUE
VIENEN
Nos sentimos muy bien por
lo que hemos hecho para li-
mitar el poder de las corpo-
raciones y las disrupciones
de las convergencias tecnoló-
gicas. Sabemos que esas vic-
torias demoran pero no
revierten las grandes tenden-
cias destructivas. En nuestros
siguientes 40 años, queremos
que las organizaciones y mo-
vimientos sociales constru-
yan instituciones
responsables de evaluar las
tecnologías y encuentren ca-
minos humanos para salir
desastre en que nos están su-
mergiendo las empresas y las
tecnociencias. Para saber más
sobre cómo nos estamos en-
caminando a esos próximos
40, consulten el Fondo 2040.

http://www.etcgroup.org/es/co
ntent/el-fondo-2040

nekazaritza iraunkorra · 27



publizitatea

28 · etxalde

EHNE-Bizkaiak akordioa egin du VODAFONErekin
telefono mugikor zein internet loturentzako prezio
bereziak eskeintzeko  landa eremuentan. Deiak eta
internet, aukera ezberdinetan, bakoitzaren behar
izanei egokitutako paketeak sortzeko aukeraz. BEZik
gabeko prezioak. DEITU.

Sin terminal 36 meses Tarifa
500 minutos en llamadas 9,50 €

Llamadas ilimitadas + 2GB 16,50 €
Llamadas ilimitadas + 5GB 21,50 €

Llamadas ilimitadas + 10GB 25,50 €

Con terminal 36 meses Subvención Tarifa
500 minutos en llamadas 80 € 14,50 €

Llamadas ilimitadas + 2GB 150 € 23,50 €
Llamadas ilimitadas + 5GB 200 € 28,50 €

Llamadas ilimitadas + 10GB 250 € 36,50 €

aranebarri@ehnebizkaia.eus - 946232032 (Garazi)
aranebarri@asociatel.es - 911107684 / 667111111

EHNE-Bizkaia ha llegado a un acuerdo con
VODAFONE para aplicar una oferta especial en

telefonía móvil y conexión a internet para el medio
rural. Llamadas e internet, en diferentes opciones con

posibilidad de ofrecer paquetes personalizados.
Precios sin IVA. LLAMA.

Tarifas de línea fija 36 meses + ADSL Subvención Tarifa
Línea fija sin terminal

80 €
11,50 €

Línea fija con terminal 16,50 €
ADSL con línea fija 28,00 €

Sin terminal 36 meses Tarifa
Todo en Uno 2GB 39,00 €
Todo en Uno 5GB 44,00 €

Todo en Uno 10 GB 48,00 €

Con terminal 36 meses Subvención Tarifa
Todo en Uno 2GB 150 € 44 €
Todo en Uno 5GB 200 € 51 €

Todo en Uno 10 GB 250 € 59 €
Estas tarijas comprenden Línea fija, Móvil y ADSL, llamadas de fijo a fijo, de fijo a móvil, llamadas ilimitadas desde móvil, SMS
desde el móvil y los GB que se especifican en cada tarifa.



Debido a la demanda se ha decidido or-
ganizar un curso básico sobre agroecolo-
gía por las tardes para personas que:
- Quieran comenzar un proceso de incor-
poración al sector agrario.
- Quieran conocer mejor y acercarse a la
realidad del sector. 
- Quieran producir alimentos.
- Dispongan de un terreno y no sepan
muy bien que hacer en él.
- Quieran conocer y participar en redes

locales, comarcales en torno a dinámicas
agroecológicas.
Será en la oficina de EHNE-Bizkaia en
Abadiño. Del 19 de abril al 7 de junio (8
jueves por la tarde), de 16.30 a 19.30
horas.

PROGRAMA:
1. Introducción a la agroecología. Elabo-
ración de semilleros. 
2. Diagnóstico y análisis de nuestra tierra

de labor 
3. Fertilidad de la tierra 
4. Visita de campo práctica 
5. Lucha biológica, enfermedades 
6. Diseño y planificación de nuestros
huertos y fincas. Puesta en marcha de un
proyecto agroecológico 
7. Producciones ganaderas complemen-
tarias. Instalaciones sanitarias
8. Circuitos cortos de comercialización

formazioa
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Curso básico sobre agroecología

2013. urtean Parisko
COP21 klimaren ingu-
ruko goi-bileraren ha-

rira 10, 100 edo 1.000
Alternatiben Herri eraikit-
zeko deialdia luzatu zen.
Baionakoa izan zen horietako
bat, eta Bilbokoak txanda
hartu zion bi urte beran-
duago, Euskal Herriko Esku-
bide Sozialen Kartaren
eskutik. Egun batez erakus-
ketek, hitzaldiek, tailerrek,
eta batzarrek Kapitalismoari
eredu alternatiboa eraikitzea
posiblea eta desiragarria dela
erakutsi zuten, martxan dau-
den hainbat eta hainbat
proiektu eta borroka ezagu-
tuz.

Gure bizitza eta natura
arriskuan daudela ohartarazi
genuen: desberdintasunak
gero eta handiagoak dira, ka-
pitalak aberastasuna berega-
natzen du, aldaketa
klimatikoa, eskubide sozia-
len galera, bazterkeria so-
ziala gero eta larriagoa,
baliabide naturalen xahut-

zea, pribatizazioak, patriar-
katuaren indartzea, antolat-
zea eta erabakitzea
eragoztea, produkzio eta
kontsumo eredu jasanezi-
nak…

Urte batzuk pasa dira, eta
Neoliberalismoaren propa-
gandak “errekuperazioa” du
hizpide, herrien eta biosfera-
ren egoera gero eta okerra-
goa denean, eta prekarietatea
gero eta gehiago zabaltzen
ari denean. Errefuxatuen
aurkako Apartheidak argi
erakusten du sistemaren per-
bertsioa: pertsonen eskubi-
deak jaiotzen diren tokiaren
araberakoak dira, edo dauz-
katen ondasunen arabera-
koak. Europara beste
kontinenteetako errekurt-
soak ekartzen diren bitar-
tean, pertsonei mugak
ezartzen zaizkie. Aberasta-
sun handienak gero eta han-
diagoak dira.
Desertifikazioa, aldaketa kli-
matikoa eta baliabideen
agortzea gero eta larriagoak

dira Kapitalismo bortitz ho-
netan.

Hala eta guztiz ere, urte
hauetan zehar alternatibak
zabaldu eta sendotu dira.
Hamaika kontsumo talde eta
ekonomia aldatzeko proiektu
daude martxan. Milaka pert-
sonek parte hartzen dute bo-
rroka sozialean, sindikalean,
ekologistan, LGTBIQ+,
denok izan dezagun bizitza
duina.

Euskal Herriko Eskubide
Sozialen Kartaren deialdia-
ren harira, manifestu honen
sinatzaileok eragile eta pert-
sona guztiak deitzen ditugu
Iruñeko Alternatiben He-
rrian parte hartzea. 2018ko
ekainaren 2an izango da. Al-
darrikapen eta festa eguna
izango da, proposamen uga-
riren erakuslea, handiak
nahiz txikiak, egunerokoan
betetzen gaituztenak. Eki-
mena bera bezain garrantzit-
sua da antolatzeko modua.
Auzolanean egitea proposat-
zen dugu, parte hartu, ezta-

baidatu eta elkarrekin eragin
nahi duten eragile eta pert-
sona guztien artean.

Alternatibak badaudela eta
martxan daudela erakutsi
nahi dugu, sistema dela al-
datu beharrekoa. Horregatik
beste gizarte eredu bat alda-
rrikatzen dugu, erdian pert-
sonak jarriz. Ongi bizitzeko,
pertsonen eta herrien beha-
rrak asetzeko, geure burua
zaintzeko eta Lurra zaint-
zeko, dominazio eta injusti-
ziarekin bukatzeko.

EKIMEN HONEN
HELBURU NAGUSIAK:
Martxan dauden alternatibak
hedatzea eredu ekonomiko
eta sozial berri bat eraikit-
zeko. Mobilizazioaren eta gi-
zartea aktibatzearen beharra
azpimarratu, trantsizio so-
ziala eta ekologikoa gauzat-
zeko. Sareak sortu eta
aliantzak egin eta indartzea
Alternatiben Herria ospatu
eta gero elkarrekin lanean ja-
rraitzeko. 

Alternatiben Herria Iruñean ekainaren 2an



Cuadernillo: Libre Comercio fuera de
nuestras tierras y nuestras mesas

https://www.facebook.com/ajplusespanol/videos/1832576190128055/

gomendioa

Marielle Franco
La Vía Campesina recibió con mucho

dolor  e indignación la noticia del asesinato
de  la compañera Marielle Franco, el pa-

sado 14 de Marzo. Marielle, quien también
fue amiga del MST y de varias organiza-
ciones de La Vía Campesina Brasil, fue

una militante negra muy reconocida en la
ciudad de Río de Janeiro, por su impor-

tante tarea en la defensa de derechos hu-
manos y de la igualdad social, en un país
donde hay una cínica reconcentración de

riquezas  y una vergonzosa redistribución.

30 · etxalde

Pérdida de un mundo, un
etnocidio con rostro amable
Vidas a la intemperie nos habla de la pérdida de un mundo, el campesino, compuesto por
muchos pequeños mundos que, como Marc Badal advierte, se han ido alejando de nues-
tras latitudes en silencio, víctimas de un «etnocidio con rostro amable». El texto defiende
la necesidad de recuperar las «ruinas que explican nuestro tiempo», cuestionando la mi-
rada sobre el mundo rural que se produce desde los grupos normativos, aquellos que
pueden generar normas y representaciones colectivas con mayor eficacia. Se propone
ampliar la perspectiva «urbana desde la que se ha escrito la historia» y que ha definido
«lo relevante y lo memorable». En este sentido, nos invita a un viaje al pasado que nos
permite comprender un presente en el que nos hemos quedado huérfanas.

http://www.pepitas.net/libro/vidas-a-la-intemperie

Los alimentos y la agricultura son ejes fundamentales de nuestra vida. La agricultura no
sólo es nuestro sustento, sino nuestra cultura y nuestra forma de relacionarnos con la Madre
Naturaleza. La lógica del "libre comercio" es contraria a todo esto, pues mercantiliza la vida y
convierte el alimento en una mercancía más. Este principio del libre comercio está represen-

tado y fomentado por la Organización Mundial del Comercio y por los diversos Tratados de
Libre Comercio que se impulsan a nivel global.

https://www.grain.org/es/article/entries/5857-cuadernillo-libre-comercio-fuera-de-nuestras-tie-
rras-y-nuestras-mesas
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MERKATUA
SALGAI - SE VENDE
Belar takoiak salgai. 608677606
Vendo tractor John Deere, modelo
1010, con rotavator. Preparado para
invernadero. 946814556, llamar al
mediodía
800 kilo ilarra (guisante) salgai,
ekologikoa. 650464410
500 litroko DeLaval esne tankea
salgai. 625022559
Vendo camión ganadero de 3.500
kilos y dumper Ausa. 649428299
Se vende todo terreno Land Rover
Discovery. Año 2000. Ruedas nuevas.
290.000 km. 5.500 euros. 628440381
30 ardi latxa salgai, kumea egiteko.
606172989
Se venden bolas de hierba ensiladas.
Fácil de cargar. 649840506
20 ardi mutur gorri salgai. 688682308
Pasquali traktorea salgai. 21 CV.
Remolkea, goldea eta rotabatorragaz.
946253266
Remolke 2 salgai. Bata 4 tonakoa eta
bestea 1,5 tonakoa, bolkete
hidraulikoarekin. Biak
domumentazioarekin. 690367629
Alquilo caserío con carretera, agua y
luz con generador. Huerta y opción de
más terrenos. precio: 225 euros al
mes. 682394124 - 946731569
Se vende remolque de tractor de 5
toneladas con tracción. Freno y
volquete hidráulicos. 3.000 euros.
682394124 - 946731569 
Se vende terreno de 10.000 metros
cuadrados en Gamiz. Posibilidad de
inicar explotación agraria. 685703231
14 zaldiko Pasquialia salgai, arranke
eta guzti. 695769275
Rulo suspendido en muy buen estado
por no utilizar. Anchura de 2m más
acople. Zuia (ARABA) Precio 800€.
636369361
Se venden terneras y terneros
pasteros. Limousin. Con carta.
633177715
Arratoi-txakur kumeak oparitzen dira.
643681509
Behi satsa oparitzen da. Se regala
basura de vaca. En Arrankudiaga.
688665848
Segadora de mano de gasolina marca
BCS. Motor Honda. Peine de 1,30,
658746649.
Fardos de hierba. 615721755

Vendo ternero limousin de alta
genética. De 7 meses. 653717555
Berralari buelta emateko eta lerroan
jartzeko aperoak. 628041526
Belar siku bolak salgai. 628041526
Tractor agrícola de cadenas con
desbrozadora. Tipo oruga. 658746649
Se venden bolas de hierba seca y
bolas de silo. 685707492
Gurdia salgai. 4 metro luze eta 2
zabal. Alde bakoitzean bina gurpilekin.
695769275
Belar fardoak saltzen dira
Durangaldean.Tlfno: 615 737 123
80 CVko Case traktorea salgai. Pintxo,
pala eta kabinarekin. 695769275
Vendo autocargadorda marca Comesa
de carga trasera, trabaja con su
tracción. Trabaja con tractor Pasquali
de 38cv. 657791863
Euskal txerriaren txerrikumeak salgai.
685784841
Motocultor nuevo Agria 7710GRV con
motor de gasolina Honda GX 270.
2.400 euros. Nuevo. 605744515
Se vende casa nueva con huerta en la
zona de Tafalla. 113000 euros.
650428982
Se venden novillos Aberdeen-Angus
puros con carta o pedigree.
659159507
Vendo dos novillos de pura raza
Aberdeen-Angus. Con pedigrí.
686325511
Se regalan dos perras de tres años.
Mastín color canela y border collye.
Muy mansas y buenas. En Etxebarria.
360081828
Belar lehorra, bolak, pakoiak eta siloa
salgai. Aterpean gordeak. 659 132 094
Suzuki Bandit 400cc eta Honda
Panaeuropean 1.100 cc. 658746649
Se vende segadora acondicionadora
Celia 270. 615704960
Se venden fardos de viruta seca para
camas, sin polvo, paletizado. Buen
precio. 669720290
Vendo tanque de leche de 500 litros y
picadora de carne industrial. Los dos
como nuevos. 617972209
Se venden potros españoles, machos
y hembras. Capa alazán negro y
castaño. Excelentes orígenes.
635738805
Se vende tractor agrícola de cadenas.
609458243

Se venden 15 ovejas, 15 corderos y
un tanque de leche de 150 litros.
616918239
Se ofrece terreno para alquilar en
Erandio. 3 hectáreas, para ganadería
o agricultura. 615715192
Se vende caserío con pabellón de
ganado con 12 hectáreas. Zona de
Bermeo-Bakio. 635735988 -
699765630
Zekor bi salgai, 6-8 hilabetekoak.
Limousinak, kartadunak. 633177715
Se vende tanque de leche con motor.
Funciona. 617972209
Ardi ltaxak saltzen dira. 638403923
Se venden dos volteadoras Khun de 4
rotores, de 3,80 metros y 4,20 metros.
676517787
Saltzeko, «dessileuse» bat, 1,6
m3koa. Estatu onean. 500 euro inguru.
(00-33) 680-68-81-03
Saltzeko esne tanka, Japy markakoa,
1700 litro. Garbitze automatikoa.
Estatu onean. (00-33) 632-30-76-53.
Ahuntzak eta urte beteko aker
murtziarra salgai. 686230420
Se vende hierba seca y bolas de silo.
Están bajo cubierto. Belar bolak salgai,
lehorra eta siloa. 659132094
Se venden dos vacas salers de 5
años. Preñadas. 676728433
Ardi moztaileak. Joxe. 659262747
Se venden tarros de vidrio de todos
los tamaños para conservas. También
vinagre para encurtidos. 636451563
Vendo tres pollos de caserio (corral).
946225147 - 646104490
Se venden 4 yeguas. 1 Apoloosa con
cría, 1 española con carta y una
angloárabe con carta). 658746649
Se vende alfalfa ecológica. En pelets
(19% proteína) y en rama. 629204215
Se venden gallinas, gallos y polluelos.
686 149 250
8.000 metroko terrenoa salgai, 4.000
metroko inbernadero multiarekin.
Tolosaldean. 661074820
Se vende caserío en Getxo. 2 Plantas,
90 metro cuadrados. 1 hectárea de
terreno soleado junto al río.
650155841 - 649563720
Vendo NISSAN NAVARA. 5.000€.
699300342
Txakur kumak salgai. Pastor alemán
arraza purua. 620675503

Se vende forraje en fardo pequeño.
Paja, hierba y alfalfa. Buena calidad.
Puesto en destino. Económico.
669720290
Se vende granja en Getxo, a 3 kms de
la Avenida de Los Chopos, entre
Fadura y Jolaseta. 4000m2 de terreno
con un edificio de 1.560 m2.  Idónea
para la explotación avícola y porcina y
también para la cría de champiñon.
Urge vender, precio a convenir. 651
881 195
Se venden sementales y novillas para
madres con alta genética. 629 469
452.
Se venden estacas de acacia y
alambre ganadero. Se hacen cierres y
limpieza de terreno. Tlf 666 583 478
Vendo superpuesta calibre 410 nueva.
550 €. 946731120
Segadora hilegadora marca ALFA.
685735886
Se vende nave ganadera de 60x20
metros, apta para cualquier actividad
agraria. 615 137 323
leyplaza80@hotmail.com
Se venden fardos de paja de cebada,
de 6 cuerdas, metidos en almacén.
679485712–626496393
Venta de casa a estrenar en Navarra,
118.000 euros. A estrenar y con opción
a huerta. 650428982

EROSTEKO - COMPRA

Quisiera comprar la estructura de un
invernadero tipo túnel. 691210034
Se compra tanque de leche 150-200
litros. No importa que el motor no
funcione. 653019379
Golda SAME delfino 35 de segunda
mano. 94 616 64 86
Arrazola eta Axpe inguruan landak
errentan hartzeko prest. 662 005 579

LANA - TRABAJO

Se realizan trabajos forestales. Cierres,
desbroces, plantaciones... 688859554
688859553
Limpiezas de chimeneas, estufas,
cocinas económicas, calderas de
calefacción, etc. Urko 605770754
Se ofrece pastor para vacas, ovejas y
cabras. 38 años, navarro. Interesad@s
llamar a 618 04 65 70 (Pedro).
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